




3 اقتصادی

بایسته های نفتی در بودجه کشور

همزمانی نشست موفقیت آمیز اوپک با رونمایی رییس جمهوری از بودجه سال 
آینده سبب شده تا سهم نفت در بودجه کشور و موضوع وابستگی به درآمدهای ناشی 
از فروش این کالا مورد توجه قرار گیرد. برخی کارشناسان اقتصادی در گفت وگو با 

ایرنا به بیان دیدگاه های خود در زمینه پرداختند.
یک روز پس از نشست موفقیت آمیز اعضای اوپک که روز چهارشنبه دهم آذرماه 
در وین برگزار شد تا زمینه ساز افزایش بهای نفت در بازارهای جهانی شود، »حسن 
بودجه  از  رضوی  خراسان  اداری  شورای  نشست  در  رییس جمهوری  روحانی« 
320هزارمیلیارد تومانی سال 1396 رونمایی کرد. بودجه ای که لایحه آن قرار است 

فردا چهاردهم آذرماه به مجلس تقدیم شود.
یکی از ویژگی های این بودجه به گفته مسوولان کاهش وابستگی به درآمدهای 
نفتی است. همچنین مقرر شده بخش عمده ای از درآمدهای کشور به ویژه درآمدهای 

حاصل از فروش نفت صرف توسعه زیرساخت ها شود.
طی سال های گذشته نیز سهم درآمد نفتی در کل مصارف بودجه ای از حدود 
43.4 درصد در سال 1392 به حدود 30.5 درصد در سال 1394 کاهش یافت 
یافت. اکنون نیز برآوردها حاکی از آن است که میزان وابستگی کشور به درآمدهای 
نفتی کمتر از 30 درصد خواهد بود. در زمینه سهم درآمدهای نفتی در بودجه و لزوم 
تخصیص این درآمدها به توسعه زیرساخت ها پژوهشگر ایرنا با 2 تن از کارشناسان 

اقتصادی گفت وگو کرد.
 *** نیاز به برنامه ریزی کارآمد برای سرمایه گذاری درآمدهای نفتی

»مهدی تقوی« مدرس اقتصاد و عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی 
در زمینه اهمیت کاهش اتکای دولت به درآمدهای نفتی اظهار کرد: بسیاری از 
کارشناسان اعتقاد دارند کاهش درآمدهای نفتی به نفع کشور است اما خداوند این 
نفت و گاز را به ما داده تا از این منابع درست استفاده کنیم. به جای آن که از این 
درآمدها برای هزینه جاری استفاده کنیم باید منابع را برای سرمایه گذاری به ویژه در 

زیرساخت ها به کار ببریم تا در افزایش نرخ رشد کشور تاثیر داشته باشد. 
وی در زمینه ضرورت اتخاذ سیاست های اقتصادی مناسب و بجا گفت: اتخاذ 
سیاست های نادرست اقتصادی، شوک های منفی را به کشور وارد کرده است. در 
دولت قبل با سیاست یارانه ها، تورم 40 درصدی و نرخ رشد منفی ایجاد شد. دولت 
روحانی اما تاکنون توانسته است رشد اقتصادی را از حالت منفی به مثبت برساند که 
این دستاورد مهمی است. اگر دولت همین مسیر را ادامه دهد، می تواند تورم را پایین 

تر بیاورد و نرخ رشد را حتی بیشتر کند. 
تقوی با بیان اینکه میزان درآمدهای نفتی مهم نیست بلکه نوع مدیریت و استفاده 
بجا از آن در سرمایه گذاری اهمیت دارد تصریح کرد: اگر نظام مالیاتی ما درست باشد 
می توانیم ثروت حاصل از نفت و گاز را صرف سرمایه گذاری کنیم و باعث رشد کشور 
شویم. البته باید به یک نکته مهم توجه داشته باشیم که نباید نرخ مالیات بسیار زیاد 
باشد زیرا باعث رکود کسب و کار می شود. بنابراین باید بین بودجه و تنظیم مالیات 
با ظرافت تعادلی ایجاد شود تا نرخ مالیات ها بهینه باشد. در این صورت می توان 

درآمدهای نفتی را برای سرمایه گذاری هزینه کرد. 
این مدرس دانشگاه تاکید کرد: کشورمان باید نظام مالیاتی درستی را به اجرا بگذارد 
و در کنار آن درآمدهای حاصل از فروش نفت و گاز را برای سرعت بخشیدن به رشد 
اقتصادی کشور هزینه کند. نباید تجربه سال های گذشته در زمینه اتخاذ سیاست 
های غلط اقتصادی را در ایران تکرار کرد. نباید به اصول مسلم اقتصادی بی توجهی 

کرد. از این رو نیاز به برنامه ریزی منطقی برای امور اقتصادی ضروری است. 
 *** ریل گذاری درست اقتصادی دولت؛ زمینه ساز کاهش اتکا به نفت 

»سید فرزاد هاشمی« مدرس اقتصاد در باره وضعیت اتکای بودجه کشور به 
درآمدهای نفتی گفت: در سال های پیشین اتکای بودجه به درآمدهای نفتی بیشتر از 
50 درصد بود. وابستگی زیاد بودجه به نفت از گذشته ها وجود داشت و در دولت قبل 
بیشتر هم شد. البته مسایلی همچون تحریم و افزایش قیمت نفت بر افزایش وابستگی 

دولت به درآمدهای نفتی تاثیر چشمگیری داشت. 
وی در تبیین وضعیت کنونی کشور اظهار کرد: امروزه در کشور اتفاق های سیاسی 
و اقتصادی خوبی افتاده است که باعث کاهش این وابستگی شد. ریل گذاری دولت 
در جهت بهبود وضعیت اقتصادی درست بوده است. باوجود سنگ اندازی های داخلی 
و خارجی، برنامه ریزی های اقتصادی و بودجه ای کلان کشور، منطقی و صحیح به 

نظر می رسد. 
این مدرس دانشگاه کاستن از اتکای بودجه کشور به 30 درصد را دستاوردی مهم و 
مثبت ارزیابی کرد و افزود: این امر می تواند شاخص خوبی از خط مشی و اقدام های 
دولت باشد. روند کاهش وابستگی به درآمدهای نفتی برای کشور ما مهم است و نشان 
می دهد تلاش درخوری صورت گرفته است. بخشی از این دستاورد کاهش به علت 
کاهش قیمت نفت به صورت طبیعی اتفاق افتاده اما بخش دیگر آن بر اثر برنامه ریزی 

و ممارست در کارها به وسیله دولت آقای روحانی شکل گرفته است. 
به گفته هاشمی راه های گوناگونی برای تامین درآمد وجود دارد که یکی از آن ها 
مالیات است. وی در این مورد گفت: در کشورهای پیشرفته نسبت مالیات در تولید 
ناخالص داخلی به بیشتر از 30 درصد می رسد. به عنوان نمونه در کشور سوئد نسبت 
مالیات به تولید ناخالص داخلی بیشتر از 35 درصد است اما در کشور ما در بهترین 
شرایط این نسبت به 12 درصد رسیده است. بنابراین باید تلاش بیشتری در این 

مورد صورت بگیرد. 
این صاحبنظر اقتصادی، خصوصی سازی را گامی مهم در تامین منابع دانست و 
گفت: نباید تنها به مالیات تکیه داشت. با اجرای اصل 44 قانون اساسی می توان 
مسیر کاهش اتکای کشور به درآمدهای نفتی گام برداشت. یکی از راه های استقلال 
از درآمدهای نفتی، خصوصی سازی است که نتیجه آن می تواند درآمدهای کشور 
را افزایش دهد. البته درآمدهای دیگری همچون آب، برق، گاز و ... که در اقتصاد به 
آن ها انحصارهای طبیعی گفته می شود نیز می تواند بخشی از منابع را تامین کند..

عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی:

موفقیت ایران در نشست اوپک
 ناشی از قدرت دیپلماسی کشور است

عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت: قدرت دیپلماسی و توان بیان 
مباحث فنی از سوی نمایندگان ایران، اوپک را وادار به پذیرش رویکرد ایران کرد.

غلامرضا کاتب افزود: افزایش قیمت نفت به طور حتم بر روند اقتصاد کشور تاثیر 
مثبتی خواهد داشت و این دستاورد ارزشمند با گفت وگوهای حساب شده و فنی 

نمایندگان ایران در اجلاس سران اوپک محقق شد. 
وی گفت: افزایش تولید و افزایش قیمت، دو دستاورد ارزشمند برای ایران در نشست 
اخیر اوپک بود که در این نشست، همه اعضای اوپک نسبت به این مساله توافق کردند. 
کاتب خاطرنشان کرد: این توافق ارزشمند در کوتاه مدت، زمینه رونق اقتصادی در 
کشور را فراهم می کند و افزایش تولید نفت در ایران باعث بازپس گیری بازارهای 
نفتی می شود که قبل از برجام از کشورمان گرفته شد.  وی تصریح کرد: روند گفت و 
گوهای سازنده بار دیگر ایران را به یک پیروزی ارزشمند رساند و این دستاورد موفقیت 
آمیز در بخش نفتی، در تحقق اقتصاد مقاومتی در کشور تاثیرگذار است.  کاتب گفت: 
افزایش تولید نفت می تواند در برنامه های اقتصادی و صنعتی کشور تاثیرگذار باشد و 
تحرک اقتصادی در کشور افزایش می یابد.  وی تصریح کرد: سیاسی نشدن تصمیم 
اعضای اوپک یکی دیگر از علت های اصلی پیروزی ایران در نشست اخیر اوپک بود 
که نتیجه تلاش های آقای زنگنه وزیر نفت کشورمان بود.  عضو هیات رئیسه مجلس 
شورای اسلامی اظهار امیدواری کرد این رویکرد، منجر به رسیدن ایران اسلامی به 
اهداف و تحقق برنامه های کشور در حوزه نفت شود.  اعضای اوپک در صد و هفتاد 
و یکمین نشست خود در وین توافق کردند به مدت 6 ماه از ابتدای سال 201٧ 
میلادی، روزانه یک میلیون و 200 هزار بشکه از تولید خود بکاهند و مجموع آن را به 
32 میلیون و 500 هزار بشکه در روز برسانند که این توافق برای نخستین بار از سال 
200٨ میلادی بر سر کاهش تولید نفت خام صورت می گیرد که پیشنهاد این موضوع 
از طرف ایران مطرح شد.  در این نشست اعضای اوپک در کنار کاهش تولید نفت 

اعضا، افزایش فروش نفت ایران روزانه تا 3.9 میلیون بشکه را پذیرفتند. 

حسین عباسی نسب*

طیب نیا:

اکثر حقوق های نامتعارف  قانونی بود
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت : اکثر دریافتی های نامتعارف مستند به آئین نامه ها، 

دستورالعمل ها و مقررات بوده است.
علی طیب نیا دیروز در نهمین همایش بین المللی بیمه و توسعه در جمع خبرنگاران با اشاره 
به موضوع حقوق های نجومی می گوید پرونده افرادی که تخلف کرده اند در مراجع ذیربط 
در حال رسیدگی است. در صورتی که این تخلف ها به اثبات برسد با آنها برخورد می شود. 
وی همچنین درباره  نوسانات نرخ ارز در روزهای گذشته معتقد است که مدت نوسانات 

طبیعی بوده است.
 طیب نیا افزود: درباره  وضعیت پیگیری پرونده حقوق های نجومی گفت: اگر شخصی در 
دریافت حقوق تخلف کرده باشد، مطمئنا دیوان محاسبات به آن رسیدگی خواهد کرد و 

نتایج آن اعلام خواهد شد.
وی ادامه داد: پرونده اشخاص خاطی در مراجع مربوطه در حال رسیدگی است، اکثر 
دریافت ها طبق قوانین و مقرراتی بوده که برای مدیران تعیین کرده بودند، به همین دلیل ما 

ضوابط و آیین نامه ها را اصلاح کردیم.
نوسان نرخ ارز طبیعی است

طیب نیا در پاسخ به سوالی درباره  نوسانات نرخ ارز در روزهای گذشته، ادامه داد: نوسانات 
نرخ ارز طبیعی بوده است.

وی همچنین در همایش بین المللی بیمه و توسعه گفت: برجام یک توافق بین المللی 
است و به تصویب شورای امنیت سازمان ملل رسیده و یک توافق دوجانبه نیست که کشور 

آن را لغو کند.
طیب نیا اظهار کرد: برجام به تصویب شورای امنیت هم رسیده و ایران تمام تعهدات خود 
را به صورت کامل در این زمینه انجام داده است و این موضوع مورد تایید محافل بین المللی 

هم است. انتظار داریم طرف مقابل هم به طور کامل به وظایف و تعهدات خود عمل کند.
وزیر امور اقتصادی و دارایی با تاکید بر این که تحریم ها عامل برگشت نیست، گفت: هر 
کشوری که تلاش کند تعهدهای بین المللی را نقض کند، همراهی کشورهای جهان را از 

دست می دهد و وجهه اش در سطح بین الملل از بین می رود.
وی تاکید کرد: امروز دنیا تایید می کند که ایران به تمام تعهدات خود عمل کرده، 
بنابراین تحمیل دوباره تحریم ها امکان پذیر نیست. شرکت های بزرگ جهان قصد دارند 

به ایران بیایند.
وزیر امور اقتصادی و دارایی اضافه کرد: تحریم اگر چه برای ایران هزینه هایی داشت، اما 
منافعی هم برای ما داشت. ما توانستیم در آن دوران نقاط ضعف و کاستی خود را شناسایی 
کنیم. ما موفق شدیم در شرایط تحریم و کاهش قیمت نفت به رشد اقتصادی مثبت برسیم. 
در بهار امسال رشد اقتصادی به 5.5 درصد رسید و تورم در شرایط تحریم از بالای 45 
درصد به هشت درصد کاهش پیدا کرده است و آرامش در بازارهای مختلف ایران به وجود 
آمده است. طیب نیا اظهار کرد: ما مصمم هستیم که نه تنها وابستگی ایران به نفت و دولتی 
بودن اقتصاد را رفع کنیم بلکه  می خواهیم توان تولید درون زای کشور را بالا ببریم. حال که 

تحریم ها در حال رفع شدن است نباید از دستاوردهای آن غافل شویم.
وی تاکید کرد: هدف ما این نیست که صرفا ریسک های موجود در ایران را به شرکت های 
خارجی منتقل کنیم. این مشارکت ها باید منجر به سرمایه گذاری در صنعت بیمه کشور شود 

و برای این امر بیمه مرکزی باید برنامه مشخصی را داشته باشد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی درباره  مالیات بر ارزش افزوده روی بیمه ها، ادامه داد: در 
خصوص مالیات بر ارزش افزوده باید بگویم صنعت بیمه از پرداخت مالیات بر ارزش افزوده 
معاف شده و امیدواریم با تصویب مجلس مالیات بر ارزش افزوده در صنعت بیمه حذف شود.

تحریم ها قابل بازگشت نیست
طیب نیا  همچنین در بیست و سومین همایش ملی بیمه و توسعه  اظهار داشت: برجام 
یک تعهد بین المللی است که در آن قدرت های بزرگ اروپایی آسیایی و آمریکا دخالت 
داشتند و به تصویب شورای امنیت سازمان ملل رسیده است و این طور نیست که یک کشور 
بتواند آن را زیر پا بگذارد و نقض کند بلکه آن یک توافق بین المللی است که به تصویب 
شورای امنیت رسیده و ایران همه تعهدات خود را در قبال برجام به طور کامل و صحیح انجام 

داده و این امر مورد تایید محافل مستقل بین المللی قرار گرفته است.
طیب نیا گفت: انتظار آن است که طرف های مذاکره نیز به صورت کامل و سریع به تعهدات 
خود عمل کنند و هر گونه نقض عهد موجب می شود که کشور ناقض وجاهت و اعتبار خود 
را در عرصه بین المللی از دست دهد، تحریم ها قابل برگشت نیست دیوار تحریم ها امروز 

شکسته شده و درهم فرو ریخته است.
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: بازسازی تحریم امکان پذیر نیست و هر کشوری که 
تلاش کند تعهدات بین المللی خود را نقض کند، وجاهت خود را از دست می دهد و قطعا 
همراهی بین المللی و سایر کشورهای جهان را با خود نخواهد داشت، 5 امروز دنیا به حق 
استفاده صلح آمیز ایران از انرژی هسته ای اذعان دارد و امروز دنیا تایید می کند که برنامه 

های ایران صلح آمیز است.
این عضو کابینه یازدهم ادامه داد: امروز دنیا تایید می کند که ایران به همه تعهدات خود 
عمل کرده و تمدید تحریم ها در ایران امکان پذیر نیست در شرایطی که ما آثار و نشانه های 
لغو تحریم را به وضوح می بینیم و شرکت های بزرگ بیمه جهان قصد ورود به بازار ایران را 

دارند پس ما باید از این فرصت کمال استفاده را داشته باشیم.
طیب نیا گفت: تحریم اگرچه برای اقتصاد ایران هزینه هایی داشت و برای مردم سخت بود  
اما منافع گرانقدری را نیز برای اقتصاد ایران و کشور ما داشت چرا که در سایه آن نقاط ضعف 
و کاستی های خود را شناسایی کردیم و موفق شدیم با تحریم ها مقابله کنیم به نحوی که 
در شرایط تحریم و در حالی که قیمت نفت یکی از شدیدترین دوران کاهش قیمت خود را 

تجربه می کرد بر تحریم  و آثار آن فائق آییم.
وی ادامه داد: موفق شدیم در شرایط تحریم و کاهش قیمت نفت به رشد اقتصادی مثبت 
برسیم و امسال رشد اقتصادی ما به 5.5 درصد مثبت رسیده و تورم را از بالای 45 درصد 
به حدود ٨ درصد کاهش دادیم و آرامش را در بازارهای مختلف برقرار ساختیم این تجربه 

ارزشمند و دستاورد مثبت را ملت ایران به هیچ وجه از دست نخواهد داد.
وزیر اقتصاد گفت: بنا داریم مسیر اصلاحات اقتصادی و رفعع نقاط آسیب را دادمه دهیم و 
مصمم هستیم وابستگی خود به اقتصاد نفت را کم کنیم و در نهایت عارضه دولتی بودن را 

رفع کرده و توان تولید درون زای خود را بالا بریم.
این عضو کابینه یازدهم گفت: در شرایط جدید که تحریم ها رفع شده و محدودیت ها 
و تحریم در حال رفع شدن است نباید از دستاوردهای دوران تحریم غفلت کنیم و باید از 
فرصت ورود شرکت های بزرگ خارجی به ایران و صنعت بیمه به نحو موثر و در راستای 
اقتصاد مقاومتی استفاده کنیم البته هدف ما این نیست که صرفا ریسک های موجود در ایران 
را به شرکت های خارجی واگذار کنیم بلکه این شرکت باید تبدیل به فرصتی برای جلب 

سرمایه گذاری مستقیم خارجی در صنعت بیمه کشور شود.

 
مدیرعامل شرکت فرودگاه ها اعلام کرد:

امنیت پایدار با دو هزار پرواز عبوری
 از آسمان ایران

مدیرعامل شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران با بیان اینکه اکنون در شبانه روز 
بیش از هزار هواپیما از آسمان ایران عبور می کنند، گفت: اگر تعداد پروازهای عبوری 
با وابستگی متقابل به دو هزار پرواز افزایش یابد، این وضعیت برای کشور امنیت پایدار 

می آورد.
رحمت الله مه آبادی افزود: ایران بدلیل موقعیت ژئو اکونومیکی در آسمان، اتصال 
دهنده شرق و غرب است، از یک سو آسیا پاسیفیک با ترافیکی که در آینده در افق 
2030 بالاترین نرخ ترافیک و رشد را دارد و از سوی دیگر اروپا یکی از نقاط پرترافیک 

هوایی است.
به گفته وی، جمهوری اسلامی این دو منطقه را به راحتی می تواند به یکدیگر متصل 
کند که درگام نخست صرفه اقتصادی دارد و در مسیر بعدی می تواند ایران را به نقطه 

تعادل منطقه ای مبدل سازد که این برای کشورمان بسیار مهم است.
پیش از این روزانه 400 پرواز عبوری برفراز کشورمان صورت می گرفت.

وی افزود: منزوی ساختن ایران در دوران پسابرجام و بعد از تحولات فعلی سخت تر 
شده و چنانچه پروازهای عبوری روزانه به دو هزار پرواز افزایش یابد، ترکیبی از ملیت ها، 
کشورها و شرکت های مختلف است و در این صورت، برای محدود سازی ایران، چندین 

شرکت باید تصمیم بگیرند.
  افزایش قدرت نرم کشور بخشی از طرح ملی  

مه آبادی تاکید کرد: افزایش قدرت نرم کشور بخشی از طرح ملی آسمان ایران  شهر 
است که با افزایش طول راه های هوایی و پروازهای عبوری ایران را به یک قدرت منطقه 

ای تبدیل می کند.
وی تصریح کرد: ایران با هدف استفاده از آسمان کشور و تبدیل شدن به قدرت 
منطقه ای و پوشش دادن ترافیک های فرامنطقه ای طرحی را تحت عنوان مدیریت 
آسمان ایران  شهر تعریف کرده ایم که بر اساس این طرح نقشه هایی که نشان می دهد 

آسمان ایران تا افق1404 چگونه باشد، در سه مرحله تعریف شده است.
مه آبادی اعلام کرد: 60 درصد ترافیک آسمان کشور از منطقه خلیج فارس به سمت 
اروپا است و یکی از مهمترین مسیرها محسوب می شود و در مرحله صفر سعی شده به 
دلیل افزایش پروازهای عبوری از آسمان ایران ایمنی را ارتقا بخشیم و برای همین منظور 

یک مسیر اضافه شده که رفت و برگشتی باشد، اما این کافی نیست.
  ایجاد بیش از هفت هزار کیلومتر راه هوایی  

مدیرعامل شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران گفت: مرحله نخست آسمان ایران 
 شهر معطوف به ایجاد هفت هزار و یکصد کیلومتر راه هوایی است که اجرایی شده و بر 
همین اساس در منطقه پرترافیک 60 درصدی خلیج فارس تا اروپا و بلعکس یک راه 
دیگر ایجاد شده، اما فاصله بین این سه راه را هم افزایش یافته که استاندارهای ایمنی را 

بتوانیم ایجاد کنیم تا بر اساس آن بتوان از ناوبری ماهواره ای بهره برداری شود.
مه آبادی افزود: برای نخستین بار در کشورمان مسیری برطبق استاندارها ایجاد شده 
و آنقدر اهمیت داشت که سازمان ایکائو ) سازمان بین المللی هوانوردی ( از ایران تقدیر 
کرد و اکنون برای اینکه پروازهای فعلی را حفظ کنیم، کیفیت آن را ارتقا دادیم و به فکر 

جذب پروازهای جدید هستیم.
وی گفت : آسمان ایران برای اینکه بتواند نقطه تعادل منطقه ای باشد، باید آسمان 
رقابتی شود و اکنون عراق یکی از رقبای اصلی است و کشورهای آسیای جنوب شرقی 
در برخی مسیرها رقیب جمهوری اسلامی هستند، بنابراین در مرحله دوم رقابتی شدن 
آسمان کشور در دستور کار است و برای رسیدن به این مهم ، باید تا جایی که امکان 

پذیر است راه ها را به صورت مستقیم ایجاد کرد.
به گفته مه آبادی، ایجاد تعدادی مسیرهای جدید موازی در مرحله دوم در دستور کار 
قرار دارد و برای این کار هزینه نمی شود، ایجاد مسیرهای جدید به صورت نرم افزاری 
است و باید در بخش نظامی مجاب شوند تا برای بهره بردای از آسمان ایران گام های 

بزرگتری برداشته شود .
مه آبادی با اعلام اینکه تاکنون پنج مسیر داخلی که خط شکسته داشت، کوتاه شده، 
گفت : اصلاحیه مربوطه منجر به صرفه جویی سوخت می شود و چنانچه 10 فروند 
هواپیما در این مسیرها برود، سالیانه 350 میلیارد ریال صرفه جویی سوخت دارد و این 

رقم منجر به خرید تعداد زیادی هواپیما خواهد شد. 
وی گفت: مهم تر از صرفه جویی سوخت، کوتاه شدن مسیر منجر به اضافه شدن به 
عمر موتور هواپیما می شود و بهره وری ناوگان را ارتقا می بخشد و می توان بدون هزینه 

ارزش اضافه کرد.
به گفته مه آبادی، اکنون بهره وری ناوگان هوایی بدون خرید هواپیمای جدید، حدود 

2٧ درصد رشد داشته که نتیجه اتخاذ تدابیر و تصمیمات لازم است.
مدیرعامل شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران گفت: ایران توانست با آزادسازی 
قیمت ها بسیاری از مشکلات را حل کند، شرکت های هواپیمایی با واقعی شدن نرخ 
بلیت پروازها توانستند قطعات خریداری کنند و هواپیما روی زمین نماند و مفهوم اقتصاد 
مقاومتی هم یعنی بدون هزینه ارزش ایجاد شد و در آسمان ایران مصداق بارز اقتصاد 

مقاومتی را محقق کرده ایم.
مه آبادی هشدار داد: اکنون تعداد پروازهای عبوری از آسمان ایران از نظر بعد مسیر، 
بیشتر تمایل به استفاده از آسمان عراق دارند و در صورت امن شدن عراق، پروازهای 
عبوری از مسیر آسمان ایران به سمت عراق گرایش خواهند یافت و در این  صورت 

بازگرداندن آنها به مسیر ایران بسیار سخت خواهد شد.
به گزارش ایرنا، پیش از این وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه حجم عبور پرواز هوایی 
از آسمان ایران در طول فعالیت دولت تدبیر و امید به میزان 100 درصد افزایش یافته 
است، گفت: تلاش می شود با افزایش ارتباط و اتصال شبکه های حمل و نقل با کشورهای 
همسایه و گسترش محورهای ارتباطی، سهم تجارت ایران در عرصه های بین المللی از 

نظر کمی و کیفی توسعه یابد.

معاون وزیر صنعت خبر داد

پرداخت ۱۲ هزار میلیارد تومان تسهیلات به صنایع
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به میزان تسهیلات پرداختی دولت از محل 
تسهیلات رونق تولید اظهار کرد: تاکنون 12 هزار میلیارد تومان از تسهیلات رونق تولید 

به واحدهای صنعتی کشور پرداخت شده است.
محسن صالحی نیا دیروز در حاشیه افتتاح نخستین کارخانه تولید غذای گرم کشور در 
مشهد در جمع خبرنگاران با اشاره به میزان پرداخت تسهیلات رونق تولید به واحدهای 
صنعتی تصریح کرد: در مجموع در کشور حدود ٨300 واحد تولیدی توسط کارگروه ها و 
ستادهای تسهیل استانی معرفی شده و حدود 6000 میلیارد تومان تسهیلات پرداخت 
شده است. همچنین بانک ها نیز همین حدود تسهیلات پرداخت کرده اند که جمعا 12 

هزار میلیارد تومان تسهیلات به واحدهای تولیدی پرداخت شده است.
وی افزود: امیدواریم این طرح با همین روند پیش رود و بتوانیم به اهدافی که از اجرای 
آن داشتیم برسیم؛ هرچند این طرح یک طرح دائمی است و باید به صورت مستمر 

ادامه پیدا کند.  
صالحی نیا یکی از سیاست های اقتصاد مقاومتی دولت را افزایش صادرات عنوان و 
اظهار کرد: در این راستا یکی سیاست های کلان وزارت صنعت، معدن و تجارت افزایش 

ظرفیت صادرات در واحدهای ایجادی و واحدهایی است که طرح توسعه دارند.
معاون امور صنایع وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه سیاست ما در سال 
آینده نوسازی و بازسازی واحدهای صنعتی، اصلاح ساختار فنی و مهندسی و افزایش 
ظرفیت آن هاست، اظهار کرد: در سال آینده برنامه ای در بخش صنعت و معدن برای 
نوسازی و بازسازی صنایع مختلف مانند صنایع غذایی، نساجی، لوازم خانگی، فلزات و... 

پیش بینی کرده ایم.
وی ادامه داد: به واحدهای خوب تولیدی در این استان و استان های دیگر توصیه 
می کنیم که در نوسازی و اصلاح ساختار تولیدی و رقابتی کردن محصولات خود از این 

برنامه استفاده کنند.
صالحی نیا با اشاره به افتتاح اولین کارخانه تولید غذای گرم کشور در مشهد خاطرنشان 
کرد: این واحد تولیدی با توجه به پتانسیل و ظرفیتی که استان خراسان رضوی از نظر 
جذب زائر و گردشگر دارد، اقدام بسیار ارزشمندی است. یکی از ویژگی های این واحد 

آن است که با ظرفیت مناسب و با سرمایه گذاری بخش خصوصی انجام شده است.
وی اضافه کرد: در این واحد از بهترین ماشین آلات استفاده شده که این امر نیز می تواند 
بسیار مفید و موثر باشد؛ این واحد هم در آینده که  می تواند ظرفیت خوبی را پوشش 
دهد و هم به تدریج می تواند محصولات خود را به نقاط مختلف خارج از استان ارسال و 

حتی در زمینه صادرات نیز ورود کند.
معاون امور صنایع وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به افتتاح واحد تولید پیل های 
مینیاتوری و چراغ های LED در استان اظهار کرد:  در این واحدها مواد اولیه بسیار 
مناسبی به همراه ماشین آلات پیشرفته طراحی شده که همه این طراحی ها با استفاده از 

ظرفیت بومی به لحاظ مهندسی بوده است.
وی ادامه داد: آن بخش از تجهیزات که امکان تولید آن وجود نداشته نیز از خارج از 
کشور به این مجموعه ها وارد شده و پیش بینی می شود که این واحدها بتوانند بیش از 

یک میلیارد دلار در سال صادرات داشته باشند.
صالحی نیا از احیای یک واحد تعطیل شده تولیدکننده مواد استایلن در استان خبر 
داد و گفت: این واحد از بخش صنعت پایین دستی به بخش های بالا دستی ارتقا یافته 

و از ظرفیت صادراتی خوبی نیز برخوردار است.

رئیس کل بیمه مرکزی :

دولت و قوه قضائیه درباره افزایش مکرر نرخ دیه توجه جدی کنند

یک کارشناس بانکی:

باید سهم کارمزدها از درآمد بانک ها افزایش یابد

رئیس کل بیمه مرکزی با اشاره به افزایش هر ساله نرخ 
دیه و مشکلات آن برای صنعت بیمه گفت: از دولت و قوه 
قضائیه می خواهیم درباره افزایش مکرر نرخ بیمه توجه 

جدی کنند.
عبدالناصر همتی که در بیست و سومین همایش ملی 
بیمه سخن می گفت با اشاره به رشد ناچیز 3 درصدی 
حق بیمه بدنه اتومبیل در هفت ماهه امسال گفت: وقتی 
یک نفر ماشینی را به قیمت 15 ، 1٧ یا 20 میلیون تومان 
می خرد و از آن یک میلیون تومان حق بیمه شخص 
ثالث و یک میلیون تومان حق بیمه بدنه بخواهیم چطور 

می خواهد زندگی کند؟
وی افزود: باید رشد پلکانی حق بیمه شخص ثالث را 

کنترل کنیم.

رئیس کل بیمه مرکزی با اشاره به وجود 9 میلیون 
آنها  بیشتر  البته  که  در کشور  بیمه  فاقد  نقلیه  وسیله 
موتورسیکلت هستند گفت: با این کار سال به سال رشد 

کسانی که بیمه ندارند اضافه می کنیم.
همتی با بیان اینکه طبق قانون باید دیه فرد فوت شده 
ازجانب بیمه گرها در دو هفته پرداخت شود افزود: این 
در حالیست که بیمه گزار می تواند حق بیمه خود را 
قسطی پرداخت کند و با این وضع معلوم است که بیمه گر 

ورشکست می شود.
در  خمینی)ره(  امام  فتوای  به  مرکزی  بیمه  رئیس 
تحریرالوسیله اشاره کرد و گفت: طبق فتوای ایشان می 
شود دیه فرد فوت شده را در سه سال پرداخت کرد در 
حالی که در قانون ما باید ظرف دو هفته این خسارت 

پرداخت شود.
همتی گفت: در عین حال که به حواسمان به بیمه گرها 
هست اما آنها را نیز کنترل می کنیم و از آنها می خواهیم 
که هم به فکر سود خود باشند و هم در فعالیت هایی که به 
نفع جامعه است توجه کنند و در آن سرمایه گذاری کنند.
توان صنعت بیمه کشور معادل بودجه عمرانی 

دولت است 
رئیس کل بیمه مرکزی با بیان اینکه توان صنعت بیمه 
کشور امسال به حدود 25 هزار میلیارد تومان رسید گفت: 
این معادل بودجه عمرانی دولت است و نشانگر قدرت و 

ظرفیت صنعت بیمه است.
عبدالناصر همتی در ادامه سخنانش در بیست و سومین 
همایش ملی بیمه افزود: در هفت ماهه امسال رشد صنعت 
بیمه نزدیک 20 درصد بوده است و تا پایان سال ضریب 
نفوذ بیشتری پیدا خواهد کرد و نقش بیمه در بازار مالی 

کشور افزایش می یابد.
وی با بیان اینکه سیاست جدید بیمه مرکزی تمرکز 
در  مربوطه  های  نامه  آیین  و  است  عمر  های  بیمه  بر 
حال اصلاح است ، گفت: بر این اساس تا پایان آذرماه 
شرکت های بیمه گر در بخش عمر خود باید مشخص کنند 

که ذخایر این رشته چگونه اختصاص یافته است و آن را به 
بیمه مرکزی اعلام کنند.

رئیس کل بیمه مرکزی با اشاره به اینکه 110 هزار نفر 
در صنعت بیمه کشور شاغل هستند که فقط 5 درصد آن 
در بخش دولتی است ، افزود: بقیه در بخش های واقعی 

اقتصادی فعالیت می کنند.
همتی گفت: صنعت بیمه برای بیش از ٧50 میلیارد 
دلار تعهدات و دارایی های کشور پوشش های ضروری 

ایجاد کرده است.
وی افزود: ما در تحریم ها تلاش کردیم که فعالیت های 
خارجی کشور دچار مشکل نشود و الان هم به اینکه برجام 
چه می شود و چه اتفاقی برای آن می افتد کاری نداریم و 

تجربه سال های گذشته را رها نخواهیم کرد.
رئیس کل بیمه مرکزی گفت: در مذاکره با شرکت های 
بزرگ بیمه دنیا نیز اعلام کرده ایم که این تجربه را در 
چارچوب اقتصاد مقاومتی در برنامه ریزی هایمان لحاظ 

خواهیم کرد و بر آن اساس کار می کنیم.
همتی افزود: در هفت ماهه امسال 1٧ میلیون فقره 
پرداخت خسارت در کشور انجام شده و در پارسال نیز  
1٧ هزار فوتی و 300 هزار جرحی را صنعت بیمه پوشش 
داده است. وی با اشاره به اینکه 13 میلیون بیمه عمر در 
کشور وجود دارد ، گفت: با وجود آنکه پارسال یک شرکت 
بیمه باعث خدشه به صنعت بیمه شد اما در نظرسنجی از 
مردم نمره 3 از 5 به لحاظ اعتماد عمومی به بیمه گرفتیم 
که شاخص خوبی است. رئیس کل بیمه مرکزی با انتقاد 
از اینکه صنعت بیمه عوارض مختلفی مجبور است بدهد ، 
افزود: در حالی که به طور میانگین صنعت بیمه 14 درصد 
عوارض و مالیات می پردازد سود شرکت های بیمه 3 
درصد است. همتی گفت: این در حالیست که قبل از سود 
مالیات بر سود هم می دهیم و این موضوع به صنعت بیمه 

کشور کمکی نمی کند.
رئیس کل بیمه مرکزی از وزیر اقتصاد و دارایی خواست 

فکری برای عوارض صنعت بیمه کند.

یک کارشناس امور بانکی می گوید، در کشورهای پیشرفته حدود 40 درصد مجموع 
درآمد بانک ها به اخذ کارمزد اختصاص دارد در حالی که این رقم در ایران کمتر از 10 

درصد است.
سیدبهاءالدین هاشمی درباره افزایش نرخ کارمزد هزینه های بانکی گفت: در کشورهایی 
که بانکداری مدرن استقرار دارد، بیش از یک سوم درآمد بانک ها از محل اخذ کارمزد 
از مشتریان در قبال ارایه خدمات بانکی است.وی در عین حال افزود: بانک های مدرن، 
خدمات متنوع و متفاوتی از بانک های ایرانی به مشتریان خود ارایه می دهند و در قبال 

این خدمات، هزینه و کارمزد دریافت می کنند. 
این مدیر سابق بانکی ادامه داد: می توان گفت در کشورهایی با سیستم بانکداری مدرن، 
بانک به یک فروشگاه مالی تبدیل شده است که فعالیت هایی چون خدمات ارزی، مشاوره 
مالی و سرمایه گذاری، صندوق امانات، انجام امور حسابداری مشتریان، ساماندهی تجارت 
و درآمد مشتریان، صدور ضمانت نامه و گشایش ال سی ارایه می کند و مشتری را در امور 

مربوط به مراودات بین الملل همراهی می کند.
هاشمی بخشی از توسعه خدمات بانکداری در کشورهای پیشرفته را مرهون رشد بانک 
های خصوصی در این کشورها عنوان کرد و گفت: تعریف این خدمات و ارایه آن از سویی 
به خود بانک و کارآیی آن بستگی دارد و در عین حال به شرایط اقتصادی کشورها نیز 

وابسته است.
کارشناس بانکی تاکید کرد: این در حالی است که عمده خدمات بانک های ایرانی به 
صدور حوالجات و ضمانت نامه های بانکی و نیز گشایش ال.سی باز می گردد و خدمات 

متنوعی به مشتریان عرضه نمی کنند.
هاشمی افزود: همین امر موجب شده است تا سهم کارمزدهای بانکی نسبت به مجموع 
درآمدهای بانک ها در ایران حداکثر بین پنج تا 10 درصد باشد و اغلب بانک ها از طریق 

سپرده گیری منابع مالی مورد نیاز خود را جذب کنند.
به گزارش ایرنا، بانک مرکزی از نیمه مهر ماه امسال بخشنامه افزایش کارمزد خدمات 
بانکی را ابلاغ کرد که شامل تعرفه ضمانت نامه ها، حواله ها، صندوق های اجاره ای )صندوق 

امانات(، مدیریت اوراق بهادار مشتریان، وصول برات و انواع حساب ها است.
افزایش این نرخ ها پس از چهارسال و به استناد مصوبه شورای پول و اعتبار در تیرماه 

پارسال انجام شده است.

 افزایش نرخ سود به دلیل تمرکز بر جذب سپرده
هاشمی در ادامه این گفت وگو افزود: سهم بالای جذب سپرده ها در تامین مالی بانک 
ها سبب می شود تا نرخ سود در این بنگاه ها بالا بماند زیرا وقتی همه درآمد بانک از محل 
سود اعتبارات وام ها باشد، مجبور است برای پوشش هزینه های خود سود بیشتری روی 
وام ها بگیرد.این مدیر سابق بانکی با یادآوری وجود هزینه غیرعملیاتی در بانک ها اظهار 
داشت: افزایش نرخ سود وام برای پوشش هزینه غیرعملیاتی بانک ها سبب بالا رفتن 

هزینه کل در بانک ها می شود و به همین دلیل نرخ اعتبارات بانک های ایرانی بالاست.
هاشمی در عین حال بخشی از مشکل بالا بودن نرخ سود بانکی در ایران را به نرخ تورم 
بالا در کشور و نیز نبود منابع کافی در بانک ها مرتبط دانست و گفت: بالا بودن تقاضا برای 

دریافت وام و در عین حال محدود بودن منابع، رشد نرخ سود را به دنبال دارد.
وی یادآور شد: برای نمونه در اتحادیه اروپا اگر بانکی با مشکل کمبود منابع رو به رو باشد 
و در مقابل تقاضا برای دریافت وام هم افزایش یابد، آن بانک می تواند از بانک کشورهای 

دیگری چون آلمان استقراض کند اما در ایران بانک ها دسترسی به منابع دیگر ندارند.
هاشمی تاکید کرد: به نظر می رسد نزدیک پنج درصد از سود اعتبارات بانکی از این 

ناشی می شود که درآمد بانکها به سود وام ها و نه نرخ کارمزد منحصر شده است.
 قیمت تمام شده پول 22 درصد است

این مدیر سابق بانکی همچنین درباره اینکه چرا بانک ها به به بنگاه داری بخصوص در 
زمینه سرمایه گذاری در حوزه هایی چون انرژی و معدن تمایل دارند، گفت: بخشی از این 
کار برای پوشش هزینه های بانک ها است. هاشمی گفت: شورای پول و اعتبار در آخرین 
تصمیم خود حداکثر نرخ سود تسهیلات بانکی را به 1٨ درصد تقلیل داد در حالی که 
قیمت تمام شده پول 22 درصد است. وی افزود: با این اوصاف، بانک هرقدر هم سود دهد، 
باز در محاسبات خود با چهار درصد ضرر مواجه است و از این رو برای اینکه درآمدی ایجاد 
کند، موسسه خود را از ورشکستگی نجات دهد و بتواند هزینه های جاری خود را تامین 
کند، مجبور است به طور مستقیم منابع خود را در اقتصاد به کار گیرد تا سود ناشی از 
این فعالیت ها هم نصیب خود شود. این فعال بانکی تاکید کرد: مشکل دیگر آن است که 
در شرایط رکود وقتی بانک ها به هر کس که پول می دهند و وصول نمی شود، ترجیح 
می دهند خود موسسه ایجاد کنند و با ریسک کمتری به موسسات زیرمجموعه خود وام 

پرداخت کنند که در وصول آن هم با دردسر کمتری مواجه باشند.

یکشنبه -چهاردهم آذر ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4159



ورزشی 44

فوتبال
این ورزش پرطرفدار در جهان که امروزه از آن بعنوان 
یک صنعت نام می برند ورزشی پرطرفدار با هیاهوی زیاد و 
جذابیت های خاص ،ورزشی که در دنیا میلیون ها بیننده را 
به ورزشگاهها و جعبه جادویی تلویزیون می کشاند.در ایران 
بیش از 20 روزنامه و مجله ورزشی منتشر می شود و دیدارهای لیگ معتبر اروپایی نیز 

بصورت زنده از شبکه های تلویزیونی بصورت رایگان پخش می شود.
فوتبال باشگاهی در ایران

در دهه 50 خورشیدی بود که تحولات زیادی در فوتبال ایران رخ داد و در این دهه 
نخستین جام باشگاههای ایران به نام جام تخت جمشید آغاز به فعالیت کرد دربیرون از 

پایتخت انسانهای گیلان و خوزستان مهمترین مراکز این ورزش بودند.
مسابقات جام حذفی در ایران برای نخستین بار در سال 1355 آغاز شد و قهرمانی آن 
دوره در سال 1365 مشخص شد که تیم ملوان بندرانزلی بود که مقابل تراکتور سازی 

به.4 بر1 دست یافت
در بیشتر سالهای دهه شصت خورشیدی که لیگ سراسری برای باشگاههای فوتبال 
ایران وجود نداشت،جام حذفی تنها مسابقات سراسری و ملی ایران به شمار می رفت و 
قهرمان آن می توانست در جام باشگاههای آسیا که بعدها باتغییر ساختاری و با نام لیگ 
قهرمانان آسیا برگزار شد راه پیدا کند. با این حال پس از آغاز نسابقات لیگ سراسری ایران 
و همزمان آغاز مسابقات جام برندگان جام آسیا،نحوه مشخص شدن نمایندگان ایران در 
مسابقات دگرگون شد. بدین صورت قهرمان لیگ به لیگ قهرمانان جام حذفی به جام در 

جام باشکاههای آسیا راه می یافت.
استقلال و پرسپولیس در باشگاه تهران،قطب های اصلی فوتبال ایران هستند. از زمان 
آغاز لیگ برتر و قهرمانی تیم هایی چون سپاهان ،سایپا،فولاد خوزستان و پاس تهران در 

لیگ برتر این رویکرد تا حدودی تغییر کرد.
باشگاههای ایرانی تاکنون 3 بار در جام باشگاههای آسیا موفق به قهرمانی شده اند.

استقلال تهران 2 بار در طی سالهای 1349 و 13٧0 و یاس تهران در سال 13٧2 به 
قهرمانی در این بازیها دست یافتند.پرسپولیس هم یکبار در سال 13٧1 در جام برندگان به 
قهرمانی رسیده است.سپاهان با نایب قهرمانی در سال 13٨6 بعنوان نخستین تیم ایرانی 

به جام باشگاههای جهان 200٧ راه پیدا کرد.
فوتبال

این ورزش پرطرفداردرجهان ،پس از کشتی که درایران بعنوان ورزش اول و ورزش ملی 
یاد می شود،ورزش دوم محسوب میگردد.با اینجال بسیاری از فوتبال بعنوان ورزش اول 

که قطعا پر طرفدار ترین ورزش کشور محسوب میگردد نام می برند.
تاریخچه فوتبال ایران:

برای اولین بارقبل از انقلاب در شهر نفت خیز مسجد سلیمان خوزستان آغازشد.و اولین 
استادیوم بدست مهندسین انگلیسی به بهره برداری رسید.نخستین مسابقه فوتبال هم 
بین مردم بومی این شهر با انگلیسیها برگزارشد.کریم زندی در سالهای 12٨٧ تا 129٧ 
بطور رسمی در تیمهایی که انگلیسیها تشکیل داده بودند بازی می کرد. برای نخستین 
بار یک انجمن ترویج و گسترش فوتبال در سال 1300 در تهران تشکیل شد که در این 
راستا برای اولین بار مدرسه آمریکایی با دبیرستان البرز فعلی آموزش فوتبال را بصورت 

رسمی آغاز کرد.
در سال 130٨ اولین مسابقه رسمی در ایران با تیم بادکوبه شوروی برگزار شد

سال 1312 و 1313 انجمن ملی تربیت بدنی و پیش آهنگ تاسیس شد تا اینکه 
درسال 1314 و 15 به ترتیب تعداد 152 و36٧ تیم در ایران موجود بود. 

سال 1316 حسین صدقیانی پس از بازگشت از اروپا مسول گسترش فوتبال در ایران 
شد.

در سال 131٧ و 131٨ تیم ملی فوتبال  ایران تشکیل شد.و اولین مسابقه تیم ملی 
با تیم افغانستان بود. در سال 1325 فدراسیون فوتبال ایران تاسیس و به عضویت آسیا 

درآمد.
اولین رئیس فدارسیون علی کنی بود. در دهه 50 جام تخت جمشید آغاز گردید.

برای نخستین بار سال 135٧ تیم ملی به جام جهانی راه یافت و تنها پیروزی ایران 
در جام جهانی 199٨ خراسان بود که توانست مقابل آمریکا با نتیجه 2 بر 1 به پیروزی 

دست یابد.

ما هم می خواهیم کمیته انضباطی به اتفاقات بازی ورود کند

کشوری فرد:طلب ماچادو را پرداخت می کنیم
مدیرعامل باشگاه صبا گفت: ماچادو بازیکنی با اخلاق بود و مطالبات این بازیکن حق زن 

و بچه اش است که باید آن را پرداخت کنیم.
محمدرضا کشوری فرد در  درخصوص دیدار با استقلال و ماجراهای اواخر بازی و اینکه 
اسماعیل حسن زاده مدعی شده به این بحث ورود خواهد کرد، گفت: وظیفه حسن زاده 
است که به این مسئله ورود کند، چون او کارش همین است. اتفاقاً ما هم می خواهیم 

کمیته انضباطی ورود کند و مسائل را پیگیری کند.
وی در پاسخ به این سوال که آیا با ساکت الهامی صحبت کرده یا خیر، گفت: با الهامی 
صحبت کردم و می دانم او در این قضیه بی گناه بود. آنها بودند که به سمت نیمکت صبا 
آمدند و هرچند من از بالا صحنه ها را می دیدیم ولی با اتفاقاتی که افتاد، الهامی هم از کوره 

در رفته بود. باید دید گزارش داور و همچنین کمیته انضباطی در این زمینه چیست.
مدیرعامل باشگاه صبا در خصوص اینکه ظاهراً از داور مسابقه ناراحت بود، گفت: 
من نظرم این است اگر داور باقدرت تری بود، شاید آن اتفاقات نمی افتاد البته نظر همه 

کارشناسان این بود که داوری مدیریت خوبی نداشت.
کشوری فرد در خصوص اینکه همسر مرحوم ماچادو خواستار پرداخت مطالبات وی 
شده، گفت: دقیقاً نمی دانم ماچادو چقدر از باشگاه طلبکار است، ولی او نیمی از حق و 
حقوق خود را دریافت کرده بود. الان هم می گویم که وظیفه باشگاه است که حق و حقوق 

او را بدهد، چون حق زن و بچه اش است.
وی در پاسخ به این سوال که آیا با این شرایط مالی باشگاه توانایی پرداخت مطالبات این 
بازیکن را دارد یا خیر، گفت: حتی اگر توانایی هم نداشته باشیم، سعی می کنیم به هر شکل 
ممکن و به صورت خرد خرد پول او را بدهیم. ما از این بازیکن واقعاً راضی بودیم و از نظر 
اخلاق و رفتار زبانزد بود و انصافاً خیلی برای ما زحمت کشید و نباید منکر زحمات او باشیم.

رقابت 3 کاندیدا برای ریاست 
هیأت سوارکاری قم

3 کاندیدا فردا برای نشستن بر کرسی ریاست هیأت سوارکاری استان قم در مجمع 
انتخابات این هیأت  با یکدیگر رقابت می کنند.

بعد از پایان فعالیت سعید کاظمی در مسوولیت ریاست هیأت سوارکاری استان قم، 
اکنون هیأت ورزشی در آستانه برگزاری مجمع انتخابات قرار گرفته تا با حضور اعضای 

مجمع در روز یکشنبه چهاردهم آذر ماه رئیس جدید آن مشخص شود.
ثبت نام از کاندیداهای ریاست هیأت سوارکاری استان قم در امور مجامع هیأت های 
ورزشی اداره کل ورزش و جوانان استان قم انجام شده و با بررسی شرایط کاندیداهای 
ثبت نام کننده، در نهایت صلاحیت سه نفر آنها را مورد تایید قرار گرفت تا با برگزاری مجمع 

انتخابات، هیأت سوارکاری قم رئیس جدید خود را بشناسد.
مجمع انتخابات هیأت سوارکاری استان قم به منظور تعیین رئیس جدید این هیأت 
ورزشی روز یکشنبه چهاردهم آذر ماه برگزار می شود و سه تن چهره جدید برای نشست بر 
کرسی ریاست این هیات ورزشی در حضور مسوولان فدراسیون، اداره کل ورزش و جوانان 

قم و اعضای مجمع با یکدیگر به رقابت می پردازند.
مجمع انتخابات ریاست هیأت سوارکاری استان قم با حضور رئیس فدراسیون این رشته 
و حسن عابدی مدیر کل ورزش و جوانان قم برگزار می شود تا این رشته ورزشی رئیس 
جدید خود را برای یک دوره چهار ساله جدید تا سال 1399 و برای جانشینی سعید 

کاظمی رئیس قبل آن بشناسد.
بر اساس هماهنگی های صورت گرفته از سوی امور مجامع هیأت های ورزشی اداره کل 
ورزش و جوانان استان قم با فدراسیون سوارکاری، قرار است مجمع انتخابات هیأت 
سوارکاری قم به منظور تعیین رئیس جدید این رشته و هیأت ورزشی با رقابت سه کاندیدا 

یعنی امید رزاقی، سیدمهدی طباطبایی و سیدرضا علیزاده طباطبایی برگزار شود.
میزبان این مجمع انتخاب هیأت سوارکاری قم، سالن کنفرانس اداره کل ورزش و جوانان 
استان قم است و بر همین اساس رئیس فدراسیون سوارکاری کشورمان به عنوان رئیس 
و حسن عابدی مدیرکل ورزش و جوانان استان قم به عنوان نایب رئیس مجمع در این 

انتخابات حضور خواهند یافت.
این در شرایطی است که تیر ماه امسال سرپرست جدید هیأت سوارکاری استان قم 
به  دنبال تغییر و تحولات در این رشته ورزشی از سوی فدراسیون سوارکاری معرفی و 
برای اداره این هیأت فعالیت خود را آغاز کرد، مسوولیتی که سیدمهدی طباطبایی با ابلاغ 
ریئس فدراسیون بر عهده گرفت. سابقه سوارکاری قم نشان می دهد که این رشته در 
رقابت های مختلف کشوری موفقیت های نسبتا خوبی برای ورزش قم به دست آورده ولی 
به دنبال کناره گیری رئیس قبلی آن یعنی سعید کاظمی، در تیر ماه امسال با تغییراتی در 
راس مدیریت خود مواجه شد. این در حالی است که در نیمه دوم سال 1391 بود که با 
برگزاری مجمع انتخابات هیأت سوارکاری استان قم در حضور رئیس فدراسیون این رشته 
و مدیر کل وقت ورزش و جوانان استان قم، سعید کاظمی با انتخاب اعضای مجمع این 
هیأت به عنوان رئیس جدید هیأت سوارکاری قم برگزیده شد اما کاظمی پیش از پایان 
دوره چهار ساله ریاست خود از این مسوولیت کناره گیری کرد. در پی این تغییر و تحولات 
در راس هیأت سوارکاری استان قم، اداره  کل ورزش و جوانان به عنوان متولی ورزش قم و 
فدراسیون سوارکاری ایران به عنوان متولی این رشته ورزشی به این جمع بندی رسیدند که 
با توجه به تغییر در هیأت سوارکاری قم تا زمان برگزاری مجمع انتخابات هیأت سوارکاری 
قم، فرد دیگری به جای سعید کاظمی به  عنوان سرپرست هیأت سوارکاری در راس امور 

قرار بگیرد و اکنون طباطبایی سرپرست این هیأت  است.

مهدی رضایی

وضعیت نامطلوب صبای قم در لیگ برتر

صبای قم برابر سپاهان محکوم به جبران ناکامی هاست
تیم فوتبال صبای قم در سیزدهمین هفته رقابت های لیگ برتر 
فوتبال باشگاه های کشور برابر تیم فولاد مبارکه سپاهان اصفهان 

صف آرایی می کند.
بازی های  نخست  نیم فصل  از  سیزدهم  هفته  دیدارهای   
جام  کشور  باشگاه های  فوتبال  برتر  لیگ  دوره  شانزدهمین 
خلیج فارس از روز پنجشنبه هجدهم آذر ماه آغاز می شود اما صبای 
قم در روز دوم دیدارهای این هفته برابر میزبان خود فولاد مبارکه 

سپاهان اصفهان به میدان خواهد رفت.
*اوضاع بر وفق مراد صبای قم نیست

در 12 هفته سپری شده از بازی های این فصل لیگ برتر فوتبال 
ایران اوضاع بر وفق مراد صبای قم نبوده و تیمی که با سیزدهمین 
حضور خود در تاریخ 16 دوره ای رقابت های جام خلیج فارس یکی 
از با سابقه ترین تیم های تاریخ لیگ برتر فوتبال به شمار می رود، 

اکنون در جایگاه خطرناکی از جدول جای گرفته است.
تیمی که در هیچ یک از 12 دوره قبلی حضور خود در بالاترین 
سطح رقابت های باشگاهی فوتبال ایران بین تیم های فانوس به 
دست جدول نبوده اما اکنون در شرایط بدی قرار گرفته و چنانچه 
روند چند هفته اخیر را همچنان ادامه بدهد چه بسا آرام آرام به 

خطر سقوط نزدیک و نزدیک تر شود.
*صبا نیازمند تدبیر مدیریت خود و درایت کادر فنی

نماینده فوتبال استان قم در 12 دوره قبلی حضور خود در لیگ 
برتر به جز یک دوره که در بین 1٨ تیم به مقام سیزدهم رسید 
و یک دوره دیگر نیز در بین 1٨ تیم یازدهم شد، هیچ گاه چنین 
شرایطی که امسال در شانزدهمین دوره بازی های لیگ برتر فوتبال 

ایران با آن دست به گریبان است، روبه رو نشده بود.
صبا حالا در وضعیتی قرار گرفته که فقط با تدبیر مدیریت خود 
و درایت کادر فنی، همدلی بازیکنان و غیرت و تعصب تک تک 
مهره های خود می تواند از این وضعیت خارج شود، هنوز راهی 
طولانی تا پایان شانزدهمین دوره لیگ برتر فوتبال باقی مانده اما 
صبا نباید حریفان آتی را دست کم بگیرد و آنها را آسان تصور کند.

* تنها یک پیروزی در 12 مسابقه برای صبای قم
تیمی که در 12 هفته سپری شده از بازی های این فصل تنها 
یک برد کسب کرده باید مورد بازنگری قرار بگیرد، گویا مشکلاتی 
در صبای قم وجود دارد که تنها اعضای این تیم می توانند آن را در 
درون تیم حل و برطرف کنند تا صبا بار دیگر جان گرفته و مقابل 

حریفان لیگ برتر با تمام توان خود به میدان برود.
هر هفته که از رقابت های لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور 
می گذرد، بازی ها به مراتب سخت تر از قبل می شود و کار برای 
نماینده قم برابر رقبای لیگ برتری سخت و سخت تر می شود اما 
چنانچه صبا بخواهد با همین روند به بازی های لیگ ادامه بدهد، 

چاره ای جز تداوم حضور در سراشیبی سقوط ندارد.
* مشکلات داوری و تبعات منفی برای صبا

صبا در هفته های سپری شده از لیگ برتر به جز یکی دو مسابقه، 

در سایر دیدارهای خود از نظر فنی عملکرد بدی نداشته اما گویا 
کادر فنی این تیم باید به شکلی جدی در تصمیمات فنی خود 
بازنگری کنند و مدل جدیدی از صبا را در مقابل حریفان لیگ 

برتری به میدان بفرستند.
اگر چه مشکلات داوری در هفته های گذشته از لیگ شانزدهم 
برای صبای قم تبعات منفی به دنبال داشته و امتیازهای زیادی از 
این تیم گرفته اما از سوی دیگر باید در نوع تفکر مربیان صبا نیز 
واقعا تغییر و تحولاتی صورت بگیرد، زیرا اتفاقاتی که در بازی های 

اخیر صبای قم رخ می دهد، ریشه فنی دارد.
به کارگیری بازیکنان در پست های غیر تخصصی اتفاق جدیدی 
است که در هفته های اخیر لیگ برتر، به طور کاملا مشخص برای 
صبای قم بار منفی داشته و نمونه آخر آن در بازی با استقلال تهران 
رخ داد و حالا باید منتظر ماند و دید در بازی هفته پیش رو مقابل 

سپاهان چه خواهد شد.
* نیاز بازیکنان صبا به تقویت روحی و روانی

عملکرد بازیکنان صبای قم در هفته های اخیر به ویژه از نظر 
دریافت کارت های رنگی نشان می دهد که آنها باید از نظر روحی و 
روانی نیز باید تقویت شوند و این ماموریت کادر فنی تیم صبای قم 
است که از این نظر مراقب تک تک مهره های خود باشند، شکی 
نیست که صبا از نظر مهره در مقایسه با دیگر تیم های لیگ برتری 
با کمی و کاستی مواجه است اما با همین داشته ها نیز صبا می تواند 

شرایط بهتری داشته باشد.

صبایی ها نباید به این امید بنشینند که فقط 12 هفته از لیگ 
برتر سپری شده، بلکه در 1٨ هفته آینده بازی ها به مراتب سخت تر 
و حساس تر خواهد شد و صبا کار سختی در پیش دارد و نماینده 
فوتبال قم باید از همین هفته و دیدار حساس مقابل سپاهان در 
روند نتیجه گیری خود در هفته های اخیر لیگ برتر تغییر ایجاد 

کند.
* رویارویی صبا با 3 حریف سرشناس در هفته های 

پایانی نیم فصل
حریفان صبای قم در سه هفته پایانی نیم فصل لیگ برتر فوتبال 
باشگاه های کشور همگی رقبای مطرح و سرشناسی هستند که از 
نظر بودجه و امکانات و همچنین از نظر مهره و بازیکن شرایط به 
مراتب بهتری از صبای قم دارند و صبا باید مراقب این سه بازی 
تا قبل از نقل و انتقالات نیم فصل لیگ برتر باشد تا در آن مقطع 
کمبودها و کاستی های خود را با جذب مهره های کارآمد رفع کند.

صبای قم ابتدا به میهمانی پرافتخارترین تیم تاریخ رقابت های 
لیگ برتر یعنی فولاد مبارکه سپاهان اصفهان می رود، در هفته 
چهاردهم میزبان تیم بالای جدولی نفت تهران است و در هفته 
پایانی نیم فصل لیگ شانزدهم نیز باید در میهمانی استقلال صنعتی 

قهرمان فصل قبل لیگ برتر به میدان برود.
*2 امتیاز از 5 میهمانی لیگ شانزدهم در کارنامه صبا

صبای قم در هفته سیزدهم جام خلیج فارس ششمین بازی خارج 
از خانه این فصل را برگزار می کند در حالی که از میهمانی های لیگ 

شانزدهم در پنج بازی قبل سه باخت و دو تساوی کسب کرده و 
از 15 امتیازی که در خارج از خانه توزیع شده تنها دو امتیاز به 

دست آورده است.
و  تهران  پیکان  تیم های  خانه  در  این  از  پیش  قم  صبای 
سیاه جامگان خراسان به تساوی رسیده و از میزبانان خود دو امتیاز 
گرفته است اما در میهمانی تیم های پرسپولیس تهران با یک گل، 
فولاد خوزستان با دو گل و تراکتورسازی تبریز با نتیجه دو بر یک 

شکست خورده است.
*تفاضل گل منفی صبا در 12 مسابقه لیگ برتر

نماینده فوتبال استان قم از مجموع 12 بازی قبل خود تا مصاف 
هفته سیزدهم لیگ برتر با فولاد مبارکه سپاهان اصفهان تنها 
9 امتیاز کسب کرده و با این شرایط در مکان چهاردهم جدول 
رده بندی جای دارد، جایگاهی که بین فانوس به دست های لیگ 

شانزدهم محسوب می شود.
فوتبالیست های صبای قم در دیدارهای خارج از خانه این فصل 
چهار گل به ثمر رسانده اند اما در مقابل میزبان های خود هشت گل 
خورده اند، در حالی که در بازی های خانگی لیگ شانزدهم نیز پنج 
گل زده اند و در مقابل میهمانان خود هفت گل خورده اند تا تفاضل 

گل منفی 6 داشته باشند.
*7 امتیاز از 7 مسابقه نتیجه عملکرد صبا در بازی های 

خانگی
صبا در بازی های خانگی این فصل نیز هفت بار به میدان رفته 
است و از این تعداد مسابقه، یک برد، چهار تساوی و دو باخت در 
کارنامه دارد تا هفت بازی خانگی این فصل برای صبا هفت امتیاز 
در بر داشته باشد و نماینده فوتبال قم تنها سه امتیاز با آخرین تیم 

جدول رده بندی فاصله داشته باشد.
صبا از هفته هفتم لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور که در 
ورزشگاه یادگار امام قم با یک گل تیم سایپا تهران را مغلوب کرد تا 
کنون طعم برد را نچشیده و در واقع از 12 مسابقه تنها یک برد در 
کارنامه دارد و با این شرایط باید تمام توان خود را برای مصاف این 

هفته با سپاهان به کار بگیرد.
*جدال با سپاهان اصفهان در ششمین میهمانی لیگ 

شانزدهم
بعد از تمام این اتفاقات، این هفته شاگردان عبدالصمد مرفاوی 
در دیداری حساس از سیزدهمین هفته رقابت های فصل جاری 
لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور از ساعت 15:15 دقیقه عصر 
روز جمعه 19 آذر ماه در ورزشگاه نقش جهان به مصاف تیم فولاد 

مبارکه سپاهان اصفهان می روند.
صبای قم در شرایطی برای انجام ششمین بازی خارج از خانه 
این فصل لیگ برتر فوتبال باشگاه های ایران آماده می شود که هم 
اکنون از 12 مسابقه 9 امتیاز کسب کرده و در مکان چهاردهم 
جدول رده بندی جای دارد و سپاهان با کسب 15 امتیاز تیم رده 

دهم جدول محسوب می شود.

بهترین بازیکن آسیا: 

زمان عکس گرفتن مسئولان بازیکن قمی می شوم!

 بازیکن سال فوتسال آسیا گفت: مسئولان زمانی 
که بخواهند عکس هایشان را بگیرند من تبدیل به یک 
بازیکن قمی می شوم اما اگر پای تقدیر و تشکر به میان 

بیاید من بازیکن قمی نیستم.
علی اصغر حسن زاده بعد از دیدار تیم های یاسین 
پیشروی قم و گیتی پسند اصفهان در لیگ برتر فوتسال 
جمع  در  آسیا  سال  بازیکن  عنوان  کسب  از  پس  و 
خبرنگاران اظهار داشت: مهم این بود که یک ایرانی این 
افتخار را کسب کند که افتخار آن برای تمام فوتسال 
ایران باشد. سالی گذشته یک سال فوق العاده برای 
فوتسال ایران بود زیرا پس از 2 دوره ناکامی، در جام 
ملت های آسیا توانستیم قهرمان شویم و در جام جهانی 

نیز در حالی سوم جهان شدیم که برای اولین بار ایران در 
یک رشته گروهی، به این جایگاه می رسد.

وی افزود: این حاصل زحمات همه است و به نظر من 
همه برای کسب این عنوان زحمت کشیدند و همگی 
لایق کسب عنوان بهترین بازیکن آسیا هستند که من 
به نمایندگی از همه این بازیکنان، توانستم عنوان بازیکن 

سال آسیا را کسب کنم.
بازیکن تیم ملی فوتسال گفت: از زمانی که فوتسال 
بازی می کردم این تفکر را داشته ام که هرگز برای عنوان 
بازی نکردم و در حال حاضر هم گرچه خوشحال هستم 
اما با کسب این عناوین اشباع نمی شوم و برای من، تلاش 
برای کسب افتخار تمام نشدنی است و دوست دارم از 

فوتسال بازی کردن، لذت ببرم.
بازیکن قمی تیم گیتی پسند اصفهان بیان داشت: پس 
از این که از مسابقات جهانی به ایران بازگشتم حتی یک 
مسئول از استان قم به من زنگ نزد تا تبریکی خشک 
و خالی بگوید چه برسد به این که بخواهد از من تقدیر 
کند. البته من در این چند سالی که در تیم ملی بوده ام به 
این مسائل عادت کرده ام زیرا مسئولان قم فکری درباره 
قمی بودن من و افتخاراتی که به نام شهرم کسب می کنم 

ندارند.
وی عنوان کرد: من هم از آن ها انتظاری ندارم زیرا 
عادت کرده ام و برای لذت خودم، خانواده ام و مردم قم 
بازی می کنم و هر چه دارم از تماشاگران قمی و فوتسال 
دوستان شهرم دارم و زمانی که همین تماشاگران از 
من قدردانی می کنند برای من خوشایندتر از قدردانی و 

تجلیل مسئولان است.
حسن زاده تصریح کرد: تا به اینجا هیچ تقدیری از من 
صورت نگرفته است و فکر می کنم اگر شخص دیگری به 
جای من بود و این عناوین را کسب می کرد مجسمه اش 
را مقابل درب ورزشگاه شهید حیدریان نصب می کردند 
و این را باید از مسئولان بپرسید که چرا از من تقدیر 

نشده است.
مسئولان  کرد:  تاکید  آسیا  فوتسال  سال  بازیکن 
اصفهانی از من به عنوان بازیکن گیتی پسند بیشتر از 
مسئولان شهرم تقدیر کرده اند و من 20 لوح دارم که بعد 
از بازگشت از جام جهانی توسط مسئولان اصفهان به من 

داده شده انگار من یک اصفهانی هستم و نه یک قمی.
وی افزود: مسئولان زمانی که بخواهند تبلیغ خودشان 
را بکنند می آیند و عکس هایشان را می گیرند و آن موقع 
من تبدیل به یک بازیکن قمی می شوم اما اگر پای تقدیر 

و تشکر به میان بیاید من اهل قم نیستم.

آگهی مزایده اموال غیرمنقول نوبت اول
به موجب اجراییه صادره از شعبه 25 دادگاه عمومی حقوقی قم که در شعبه 5 اجرای 
احکام مدنی قم به شماره 5/94ج/134٧ - ثبت گردیده له آقای عرب بنی اسد علیه 
آقای صادق الموسی محکوم علیه است به پرداخت مبلغ /366/6٧9/239 ریال در 
حق محکوم له و مبلغ /1٨/333/961 ریال به عنوان نیم عشر دولتی در حق صندوق 
دولت،محکوم له در قبال طلب خود سهم الارث محکوم علیه را معرفی کرده است که 
کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده است ضمنا ماده 51 قانون اجرای احکام مدنی 

قابل اجرا می باشد
سلام علیکم، احتراما در خصوص نامه شماره 94/ج134٧/5 مورخ 94/9/2 مبنی بر 
ارزیابی سهم الارث محکوم علیه)صادق الموسی(ازپلاک های ثبتی به شماره 20٧3 و 
20٧4 فرعی از 10599 به استحضار می رساند از محل مورد نظر به آدرس قم شهرک 

امام خمینی باهنر کوچه 1٨ پلاک 10 بازدید به عمل آمد.
اسناد و مدارک

ملک مورد نظر از تجمیع شش دانگ دو پلاک 20٧3 فرعی از 10599 معروف 
به اراضی چاله سفید در بخش یک قم،مورد ثبت با سند مالکیت ثبت شده به شماره 
4346٧ صفحه 31 دفتر 294 به مساحت 120 مترمربع و پلاک 20٧4 فرعی از 
10599 با سند مالکیت ثبت شده به شماره 43٨99 صفحه 329 دفتر 296 به 
مساحت 120 مترمربع که هردو به صورت یک باب خانه به مالکیت خانم کریمه بچاری 
ملاک فرزند مکی به شماره شناسنامه 244٨6 متولد 1340 حوزه یک شهری خرمشهر 
به استناد سند قطعی به سریال شماره 16٧3٨2 دفتر اسناد رسمی شماره 2 حوزه ثبتی 

قم که در رهن بانک ملت می باشد.
توصیف ملک 

پلاک های فوق الذکر که در حال حاضر به صورت یک ساختمان می باشد از 
ساختمان های قدیمی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی می باشد که در ابتدا در یک طبقه 
با دیوارهای باربر مشترک با سقف مشترک تیرچه بلوک با شناژ بندی افقی و عمودی 
ساخته شده،سپس روی آن یک طبقه اضافه شده و مجددا یک طبقه با سقف سبک 
اضافه گردیده است و طبقات همکف و اول نیز بازسازی شده که در حال حاضر طبقه 
ی همکف در کد 30- سانت یک واحد 220 متر مربعی مسکونی دارای سه اتاق خواب 
آشپزخانه و سالن و سرویس بهداشتی می باشد که کف سالن از سنگ مرمریت 50*50 
کف خوابها سرامیک ،کف آشپزخانه سنگ دیواره کاشی و دیوارمابقی قسمت ها سفید 
کاری با قرقیزmdf وسقف راویز بندی و دکور سازی شده دارای حیاط در حدود 20 
مترمربع ،طبقات اول و دوم مشابه هم که درهر طبقه دو واحد مسکونی ایجاد شده 
یک واحد دو خوابه و یک واحد یک خوابه که کف پذیرایی و اتاق خواب ها سرامیک 
60*60 ،دیوارها گچ با قرقیز mdf و سقف ها راویز بندی و دکور سازی شده ، سرویس و 
آشپزخانه با کف سرامیک وبدنه کاشی از نوع درجه یک و دو ایرانی استفاده شده،درهای 
ورودی ضد سرقت و بقیه mdf پنجره های دو جداره upve  می باشد.نمای ساختمان 
سمت معبر از نوع رومی با سنگ تراورتن و سمت حیاط آجرنما می باشد.لازم به ذکر 
است ساخت و سازهای اخیر فاقد پروانه می باشد به عبارتی طبقه همکف و اول دارای 
گواهی پایان ساخت به شماره 4/10/115٧9 مورخ ٨0/10 می باشد که دارای تعهد 
عدم استحکام می باشد.دارای پارکینگ با درب اتوماتیک،آسانسور لوله کشی کولر گازی 

مجزا برای اتاق ها و سالن ها انجام شده است
ارزیابی:

باعنایت به بررسی های محلی و همچنین بازدید از محل و مصالح به کار گرفته و در 
نظر گرفتن اینکه نظارتی از طرف مراجع ذیصلاح بر اجرای آن نبوده و استحکام بنا تایید 

نشده است.ارزیابی مطابق با جدول زیر ارایه می گردد:

سهم الارث آقای صادق الموسی فرزند ابراهیم 
به موجب گواهی حصر وراثت به شماره دادنامه ٧59 مورخ 92/4/2 شورای حل 
اختلاف40 قم سهم الارث نامبرده پس از کسر یک چهارم سهم زوج و تقسیم مابقی 

بین وراث سهم ذکور دو برابر اناث چنین محاسبه میشود:
ریال 2/002/000/000=)4÷1(*٨/00٨/000/000 سهم زوج

ریال 6/006/000/000=2/002/000/000-٨/00٨/000/000 سهم بقیه ورثه 
ریال1/001/000/00=)12÷2(*6/006/000/000 سهم پسری 

لازم به ذکر است مبلغ فوق با فرض ابقا طبقه دوم از طرف کمیسیون ماده 100 
می باشد.در صورتیکه بنای اضافی در طبقه دوم در کمیسیون ماده 100 قانون 
شهرداری مطرح و رای تخریب صادر گردد مبلغ اعیانی محاسبه شده در طبقه فوقانی 
)٨٨0/000/000( ریال ازمبلغ کل کسر می گردد و سهم الارث آقای صادق الموسی 

٨91/000/000 ریال )هشتصد و نود و یک میلیون ریال( محاسبه می گردد.
ملک مسکونی ثبت شده به صورت 6 دانگ که در حال حاضر در رهن بانک ملت و 

در تصرف ورثه می باشد.
،مقرر گردیده مورد فوق الذکر درتاریخ 95/10/04 ساعت 0٨/30 الی 09/00 صبح 
به آدرس قم ،خ ساحلی،جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام 
مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد.لذا افرادی که قصد بازدید از 
مورد مزایده را دارند می توانند درمدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از 
مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ 
کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد.برنده 
مزایده باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس نقدا و مابقی آن ظرف یکماه از 
تاریخ مزایده بپردازد این اگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد 

جهت اطلاعات بیشتر به واحد مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم- رضا زارعی

یکشنبه -چهاردهم آذر ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4159

فلسفه برانکو: 

بازگشت ماهینی به دفاع راست 
مشارکت مدافعین کناری پرسپولیس در فاز حمله، مستلزم حضور همزمان کامیابی 
نیا و نوراللهی در زمین است.   نه اشتباه نکنید، سریال سوءتفاهمات بین برانکو و هواداران 
پرسپولیس بر سر موضوع رامین رضائیان با آن پایان خوشی که اکثرا انتظار دارند تمام 
نشده است. اکثریتی که شاید امروز کمتر مثل هفته های ابتدایی فرضیه تنبیه و لجبازی 
این کروات را مطرح کنند ولی همچنان بر جا به جایی مهره ها در خط دفاع به نحوی که 
منجر به تثبیت رضائیان در ترکیب اصلی شود اصرار دارند.  حتی می توان پیش بینی کرد 
با نقشی که مدافع کناری تیم ملی در بازی با ماشین سازی ایفا کرد و با نفوذهای ویرانگر 
و ارسال های دقیقش از سمت راست پایه گزار گل پرسپولیس شد، عدم حضور او در 
ترکیب اصلی در بازی های آینده بیش از پیش به سوء تفاهمات دامن بزند. چرا که از آن 
طرف برانکو ایوانکوویچ نیز بعد از این بازی دلایل بسیاری خواهد داشت تا بیش از پیش به 
ترکیب دفاعی قبلی خود ایمان بیاورد.  سرمربی پرسپولیس که اینبار نه داوطلبانه بلکه به 
خاطر محرومیت محمد انصاری مجبور به قراردادن رضائیان در ترکیب اصلی شد، با نگرانی 
از اینکه این تصمیم به عنوان یک تغییر دائمی تلقی شود در کنفرانس پیش از بازی تاکید 
کرده بود: "هر مربی برای خودش فلسفه ای دارد و فلسفه من این است که دوست ندارم 

به ترکیب برنده دست بزنم". 
حسین ماهینی، جانشینی مطمئن

پرسپولیس تمرینات پیش فصل را در شرایطی آغاز کرد که از ابتدا حسین ماهینی 
انتخاب اول برانکو برای پست دفاع راست بود. با این حال سرمربی اسبق تیم ملی ایران با 
علم به اینکه تیمش در طول فصل می تواند با محرومیت و مصدومیت بازیکن مواجه شود 
در برخی بازی های تدارکاتی از ماهینی در پست مدافع میانی تست گرفت. با عملکرد قانع 
کننده این بازیکن و همچنین جذب پلی یانسکی، با وجود انصراف آنتونی گولچ  خیال 
برانکو از لحاظ حوادث و اتفاقات احتمالی تا حدود زیادی راحت شد.  با محرومیت محمد 
انصاری، ترکیب برنده خط دفاعی پرسپولیس که در 11 بازی تنها 3 گل دریافت کرده بود 
دستخوش تغییر شد و این فرصت فراهم آمد تا ماهینی در وسط و رضائیان به جای وی در 
راست گمارده شود. قرار گرفتن حسین ماهینی به عنوان مدافع میانی یا مدافع چپ برای 
باز کردن جا برای رامین رضائیان در ترکیب اصلی دقیقا همان چیزی است که بسیاری از 

هواداران با صدای بلند مطالبه می کردند)و می کنند(. 
خطرناکتر در جناح راست، آسیب پذیرتر در دفاع 

همانطور که انتظار می رفت با توجه به قابلیت های نفوذی و تهاجمی رضائیان، جناح 
راست پرسپولیس با این تغییر از جنب و جوش و تحرک بیشتری برخوردار شد و اکثر 
حملات از این سمت پایه گذاری شد. در عین حال خط دفاعی پرسپولیس از ابتدای لیگ 
هیچگاه تا این حد شکننده و آسیب پذیر نشان نداده بود. نقاط ضعفی که تیم بحرانزده 
و قعر جدولی ماشین سازی در غیاب بازیکنان با تجربه ای چون آندو، نصرتی و صادقیان 
نتوانست به درستی از آن استفاده کند.  شاید برخی فکر کنند برای جلوگیری از ریسک ضد 
حمله ها، هنگام نفوذهای رامین رضائیان، کافیست پشت این بازیکن را پر کنند. کاری که 
حسین ماهینی بخوبی از عهده آن برآمد و تیم ماشین سازی کمتر فرصت حمله از فضای 
پشت رضائیان پیدا کرد، ولیکن باید توجه داشت که عرض زمین فوتبال ٧0 متر است و 
در غیاب یکی از چهار مدافع این پهنا می باید بین 3 بازیکن تقسیم شود. در نتیجه فاصله 
بین ماهینی و سیدجلال حسینی و همچنین سیدجلال و ربیع خواه حفره هایی ایجاد می 
کند برای فرار مهاجمین حریف به پشت دفاع.  تا دقیقه 25 بازی، سه بار بایرامی و نریمان 
جهان با فرارهایشان در یک قدمی تک به تک شدن با رادوشوویچ بودند که هر بار تعلل و 
تایمینگ غلط هافبک های ماشین سازی در ارسال توپ، آنها را در موقعیت آفساید قرار 
داد. در صحنه منجر به پنالتی نیز حامد پاکدل از همین فاصله ایجاد شده بین سیدجلال 

حسینی و ربیع خواه برای فرار استفاده کرد.   
رضائیان تیم ملی و رضائیان پرسپولیس 

حال این سوال پیش می آید که چگونه است که در تیم ملی با حضور رضائیان در همین 
پست و نفوذهایش شاهد چنین نقطه ضعفی در دفاع نیستیم؟ در پاسخ باید گفت به غیر از 
تفاوت های تاکتیکی سیستم دفاعی کی روش و برانکو، یکی از وظایف هافبک های دفاعی 
کمک به مدافعین برای پر کردن این فضا هاست. در سیستم کی روش عزت اللهی در 
راست و حاج صفی در چپ این وظیفه را بر عهده دارند حال آنکه در پرسپولیسِ برانکو تنها 

کامیابی نیاست که می تواند به کمک خط دفاعی بیاید و این کافی نیست. 
در واقع اگر پرسپولیس خواهان نفوذ مدافعین کناری خود)فرق نمی کند رضائیان، 
ماهینی یا ربیع خواه( به جلو باشد باید همزمان کامیابی نیا و نوراللهی را در زمین داشته 
باشد. اتفاقی که هم اکنون تنها در دقایقی می افتد که پرسپولیس در پی حفظ نتیجه است. 

برانکو به دنبال قهرمانی بدون عملیات انتحاری
فراموش نکنیم سال پیش پرسپولیس ابتدای فصل را با دو هافبک دفاعی شروع کرد ولی 
نتایج بد و شرایط جدول، برانکو را بر آن داشت تا بیشتر و بیشتر ریسک کند، نوراللهی کم 
کم جای خود را در ترکیب اصلی از دست داد و محسن مسلمان روز به روز دقایق بیشتری 
در زمین ماند تا اینکه به  یک بازیکن کلیدی در تیم تبدیل شد. هر چند با نفوذهای رضائیان 
پرسپولیس موقعیت های زیادی ایجاد می کرد، گل می زد و فوتبال تماشاگرپسندی  ارائه 
می کرد ولی برانکو می داند که همین تماشاگران امسال به کمتر از قهرمانی راضی نیستند. 

تیم های قهرمان هم زیاد گل نمی خورند. 
فلسفه برانکو

اگر برانکو بخواهد همچنان بر روی اصولش پافشاری کند، با بازگشت انصاری از بازی با 
پدیده، ماهینی دوباره به پست قبلی خود بازخواهد گشت. تا کنون فقط زمانی رضائیان تازه 
نفس در نیمه دوم به جای فرشاد احمدزاده یا علیپور در پست هافبک به زمین آمده است 
که پرسپولیس نیاز به تغییر نتیجه داشته است. "فلسفه" این کروات ادامه همین رویه است. 
خصوصا آن بخش که مربوط به بازیکن فیکس پست دفاع راست می شود. در حال حاضر 
دور بودن فرشاد احمدزاده )و علیپور( از فرم آرمانی همراه با مصدومیت عالیشاه تنها مواردی 
هستند که می توانند شرایط حضور رضائیان را نه در پست دفاع بلکه به عنوان هافبک 

راست در ترکیب اصلی فراهم کنند. 



5 علمی و سلامت 

9 روش برای افزایش کلسترول خوب خون
اگر اضافه وزن دارید یا به چاقی مبتلا هستید، کاهش کیلوهای اضافی می تواند به 

افزایش سطوح کلسترول خوب در بدن شما کمک کند.
 )LDL( و لیپوپروتئین با چگالی پایین )HDL( احتمالا با لیپوپروتئین با چگالی بالا 
که به ترتیب به نام های کلسترول خوب و کلسترول بد شناخته می شوند، آشنا 
هستید. اما آیا با روش هایی موثر برای افزایش سطوح کلسترول خوب و محافظت از 

سلامت قلب خود نیز آشنا هستید؟
به گزارش "اوریدی هلث"، کلسترول خوب وظیفه انتقال کلسترول اضافی به کبد و 
جلوگیری از ساخت آن در جریان خون را بر عهده دارد. اما هنگامی که کلسترول بد 
انتقال کلسترول در سراسر بدن را انجام می دهد، امکان رسوب آن در دیواره شرایین 
وجود دارد و موجب سختی و تنگ شدن آنها می شود. اگر دارای سطح کلسترول 
خوب پایین و سطح کلسترول بد بالا باشید، به عنوان فردی با کلسترول بالا در نظر 
گرفته می شوید که این شرایط می تواند به تصلب شرایین، آنژین صدری )اغلب در 
قالب درد سینه تجربه می شود(، حمله قلبی، و سکته مغزی منجر شود. در ادامه با 
روش هایی که می توانند به افزایش سطوح کلسترول خوب در بدن انسان کمک 

کنند، بیشتر آشنا می شویم.
برنامه ورزشی

ورزش منظم نقشی کلیدی در یک سبک زندگی سالم ایفا می کند و همچنین 
می تواند افزایش سطوح کلسترول خوب را به همراه داشته باشد. تمرینات هوازی 
)ایروبیک(، مانند دویدن، دوچرخه سواری، و شنا به همراه تمرینات کار با وزنه 

انتخاب هایی خوب برای کمک به افزایش سطوح کلسترول خوب هستند.
ورزش کردن گزینه ای عالی است زیرا نه تنها می تواند به افزایش سطوح کلسترول 
خوب منجر شود، بلکه در کاهش وزن نیز نقش دارد، که هرچه بیشتر به افزایش 

کلسترول خوب کمک می کند.
کاهش وزن

اگر اضافه وزن دارید یا به چاقی مبتلا هستید، کاهش کیلوهای اضافی می تواند به 
افزایش سطوح کلسترول خوب در بدن شما کمک کند. کاهش حدود هفت درصد 
از وزن کلی بدن برای شکل گیری تغییر در سوخت و ساز کافی است. در این میان، 

حفظ وزن متناسب و عدم افزایش وزن دوباره عامل کلیدی محسوب می شود.
چاقی شکمی - چربی که دور کمر به جای باسن و ران ها جمع می شود - با خطر 
بیماری قلبی مرتبط است و سطوح کلسترول خوب را نیز کاهش می دهد. کاهش 

وزن، به ویژه برای افرادی که دارای فرم بدن سیب شکل هستند، مفید است.
ترک سیگار

سیگار کشیدن می تواند به مشکلات سلامت متعدد منجر شود، که از آن جمله 
می توان به بیماری و سرطان ریه، و خطر مواجهه با حمله قلبی اشاره کرد. اما آیا می 

دانستید که سیگار کشیدن روی سطوح کلسترول خون نیز تاثیرگذار است؟
سیگار کشیدن می تواند سطوح کلسترول خوب را به روش های مختلف از جمله 
مهار سنتز HDL، مسدود کردن بلوغ آن، و تسریع پاکسازی و سوخت و ساز آن 
کاهش دهد. ترک سیگار می تواند به بازگشت سنتز و سوخت و ساز کلسترول خوب 
به سطوح طبیعی خود کمک کند و از این رو، HDL می تواند وظیفه خود را بار دیگر 

به بهترین شکل ممکن انجام دهد.
مصرف هرچه بیشتر ماهی

افزودن ماهی به رژیم غذایی می تواند سطوح کلسترول خوب را افزایش دهد. 
اسیدهای چرب امگا-3 که در ماهی یافت می شوند می توانند به افزایش سطوح 
کلسترول خوب کمک کنند. دو وعده مصرف ماهی در هفته از جمله ماهی سالمون، 
خال مخالی، یا تن می تواند به تحقق اهداف تامین امگا-3 کمک کند. همچنین، شما 
می توانید با مصرف دانه کتان، آووکادو، و گردو، اسیدهای چرب امگا-3 مورد نیاز بدن 

خود را تامین کنید.
ترک نوشیدنی های الکلی

مصرف نوشیدنی های الکلی می تواند سطوح کلسترول خوب خون را کاهش دهد. 
نوشیدن الکل می تواند به افزایش وزن، فشار خون بالا، و سطوح بالای تری گلیسیرید 

منجر شود، که بر سطوح کلسترول بدن تاثیرگذار هستند.
کاهش مصرف قند

بنابر نتایج مطالعه ای که در سال 2015 انجام شد، یک رژیم غذایی با میزان 
کربوهیدارت های بالا - مانند قند افزوده شده، نان سفید، کلوچه ها، و کیک ها - 
سطوح کلسترول خوب را کاهش داده و خطر اختلالات سوخت و ساز را افزایش 
می دهد. کربوهیدارت های پالایش شده که در مواد غذایی با برچسب »کم چرب« 
یافت می شوند، به اندازه مواد غذایی پر چرب مضر هستند زیرا چربی اغلب با 

کربوهیدارت هایی از قند افزوده شده و نشاسته های دیگر جایگزین شده است.
در تلاش برای کاهش میزان قند افزوده شده در رژیم غذایی خود، بهتر است قندها 
را به تدریج با میوه ها و سبزیجات جایگزین کنید. همچنین، از مصرف چربی های 
ترانس، از جمله غذاهای سرخ شده، پرهیز کنید زیرا می توانند کاهش کلسترول خوب 

را به همراه داشته باشند.
مصرف روغن های سالم

هنگامی که موضوع سلامت قلب مطرح می شود، همه روغن ها شرایط و نتیجه ای 
برابر ایجاد نمی کنند. روغن زیتون و روغن سویا از جمله چربی های غیر اشباع 
شناخته شده هستند که کلسترول بد خون را کاهش می دهند و به طور همزمان، 

کلسترول خوب را افزایش می دهند.
همچنین، مطالعات نشان داده اند که مصرف روغن نارگیل نیز برای افزایش 
کلسترول خوب مفید است، اگرچه بهترین روغن دوستدار قلب محسوب نمی شود 
زیرا از محتوای چربی اشباع شده برخوردار است که می تواند کلسترول بد را افزایش 
دهد. با توجه به مطالعات محدود درباره تاثیر روغن نارگیل بر شرایط قلب، استفاده از 

آن به مقدار کم توصیه می شود.
انتخاب مواد غذایی سرشار از آنتی اکسیدان

مطالعه ای که در سال 2016 در نشریه Nutrients منتشر شد، نشان داد که یک 
رژیم غذایی سرشار از آنتی اکسیدان سطوح کلسترول خوب را افزایش می دهد و می 
تواند با خطر کاهش یافته سکته مغزی، نارسایی قلبی، و شاخص های التهابی مرتبط 
باشد. از جمله مواد غذایی سرشار از آنتی اکسیدان می توان به توت ها، آووکادو، 

مغزهای خوراکی، شکلات تلخ، کلم کیل، چغندر، و اسفناج اشاره کرد.
مشورت با پزشک درباره مصرف مکمل ها

اگر روش های افزایش سطوح کلسترول خوب برای شما موثر واقع نشدند، استفاده 
از مکمل های غذایی را می توانید مد نظر قرار دهید. البته باید به این نکته توجه داشته 
باشید که مکمل ها افزایش متوسط کلسترول خوب را هدف قرار داده اند و تاکنون 
نقش آنها در کاهش خطر حمله های قلبی یا سکته مغزی ثابت نشده است. پیش از 
استفاده از مکمل ها برای افزایش کلسترول خوب باید با پزشک خود مشورت کنید 
زیرا برخی مکمل ها ممکن است خطرات سلامت را به همراه داشته یا با داروهای 

دیگر تداخل ایجاد کنند.

متخصص جراحی عمومی :

عمل»لیپوساکشن«در چه افرادی
 امکان پذیر است؟

متخصص جراحی عمومی با اشاره به اینکه عمل »لیپوساکشن« برای تمام افراد 
مبتلا به چاقی امکانپذیر نیست، شرایط انجام این عمل زیبایی را تشریح کرد.

مهدی هاشمی با بیان اینکه چاقی و اضافه وزن در جامعه رو به افزایش است، اظهار 
کرد: افزایش وزن و چاقی موجب بروز مشکلات روحی و روانی در افراد می شود به 
گونه ای که بسیاری از این افراد تمایل دارند در کمترین زمان از شر چربی های اضافه 

خلاص شوند به همین دلیل »لیپوساکشن« را انتخاب می کنند.
وی با تاکید براینکه انجام لیپوساکشن برای تمام افراد مبتلا به چاقی امکانپذیر 
نیست، عنوان کرد: تنها افرادی که دارای قد و وزن مناسب هستند و از طرفی 
نتوانسته اند به کمک ورزش و رژیم غذایی از شر چربی های موضعی خلاص شوند 
می توانند جراحی زیبایی لیپوساکشن انجام دهند و این در حالی است که درصد 

عوارض لیپوساکشن بسیار کمتر از سایر جراحی لاغری است.
این عضو هیات مؤسس انجمن جراحان عمومی با بیان اینکه انجمن لیپوساکشن 
توسط متخصصان جراحان عمومی دیرینه 20 ساله دارد، یادآور شد: امروزه با پیشرفت 
علم تکنیک لیپوساکشن پیشرفت کرده است و با استفاده از تکنولوژی لیزر، امواج 
التراسونیک و ویبراسیون این روش کامل تر شده و عوارض آن نیز کاهش یافته است.

بودند،  عمومی  جراحان  دنیا  در  روش  این  مبدع  براینکه  تاکید  با  هاشمی 
گفت:لیپوساکشن در ابتدا توسط پروفسور ایلوز فرانسوی ابداع و به جراحان پلاستیک 
آموزش داده شد البته بعد از مدتی جراحان پلاستیک آمریکا تلاش کردند این علم را 

به انحصار خود درآورند اما موفق نشدند.
وی در ادامه تصریح کرد: در کشورهای آمریکایی و اروپایی انجمن جراحان عمومی 
زیبایی از انجمن جراحان پلاستیک به صورت مجزا به فعالیت می پردازد به گونه ای 
که جراحان عمومی هم به جراحی زیبایی می پردازند و جراحان پلاستیک به امور 
ترمیمی و زیبایی مشغول هستند اما متاسفانه این امر در کشور ما اجرایی نشده است 

و در نهایت مشکلاتی را برای جراحان عمومی ایجاد کند.
این متخصص جراحی عمومی با تاکید براینکه جراحان عمومی مبدع لیپوساکشن 
هستند، عنوان کرد: متاسفانه در کشور ما با توجه به افزایش حجم درخواست ها برای 
خارج کردن چربی های موضعی بدن جراحان پلاستیک حملاتی را علیه جراحان 

عمومی آغاز کردند و مدعی انجام دهنده تخصصی لیپوساکشن شده اند.
وی افزود: اکنون جراحان عمومی شاهد تخریب ها و محکومیت های قضایی هستند 
که از سوی جراحان پلاستیک برای آنها آغاز شده است و از طرفی وزارت بهداشت نیز 

با صدور بخشنامه هایی فعالیت جراحان عمومی را محدود کرده است .
هاشمی با توجه به آمار شکایت از جراحان عمومی و پلاستیک در مراجع قضایی، 
اظهار کرد: با توجه به آمار بالای مراجعه کنندگان به جراحان عمومی باید گفت میزان 
آمار شکایت از این متخصصان بسیار کم است که این امر می تواند نشان از تجربه و 

تبحر آنها باشد.
وی افزود: اما متاسفانه جراحان پلاستیک در تلاش هستند با بزرگنمایی خطاهای 

ناچیز جراحان عمومی »لیپوساکشن« را به انحصار خود در بیاورند.
این متخصص جراحی عمومی در ادامه تصریح کرد: متاسفانه این بزرگنمایی ها 
باعث صدور بخشنامه های محدود کننده فعالیت برای جراحان عمومی از سوی وزارت 

بهداشت شده است.
محدودیت های وزارت بهداشت برای جراحان عمومی

هاشمی درباره عوارض محدودیت های ایجاد شده برای جراحان عمومی، افزود: با 
توجه به اینکه انجام خدمات زیبایی توسط جراحان پلاستیک بسیار گرانتر و پر عارضه 

تر از جراحان عمومی است بسیاری از بیماران دچار سردرگمی می شود.
وی در پایان خاطرنشان کرد: به نظر می رسد با تاسیس انجمن علمی جراحان 
عمومی که توسط عده ای از جراحان نسل جوان و با همکاری جامعه جراحان ایران در 
حال تاسیس است بتوان بسیاری از سوءتفاهم ها را برطرف کرد و برگزاری دوره های 
آموزشی ویژه جراحان عمومی این مساله به صورت کامل برطرف شود البته باید گفت 
ماه گذشته دانشگاه علوم پزشکی گیلان اولین دوره را با حضور 120 جراح عمومی 
برگزار کرده است که این اولین قدم انجمن جراحان عمومی در حال تاسیس برای 

ارتقا دانش پزشکان بوده است.

یکشنبه -چهاردهم آذر ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4159

موز و بیماری هایی که با آن درمان می شوند

طبیعت بهترین درمان ها را به صورت مواد غذایی و گیاهان 
ارتقای  در  زیادی  تأثیر  که  است  داده  قرار  ما  اختیار  در 
سلامتی دارند. موز نیز یکی از این هدیه ها است که برای 
درمان و بهبود برخی از بیماری ها و مشکلات سلامتی بهتر 

از برخی داروها عمل می کند.
مزیت موز این است که حاوی ترکیبات شیمیایی نیست 
و عوارض جانبی داروها را نیز ندارد. این میوه حاوی 3 نوع 
قند )فروکتوز، ساکاروز و گلوکز( است که انرژی را بالا برده 
و بدن را تقویت می کند. در این مطلب بیماری هایی که با 
موز قابل درمان و بهبود هستند را عنوان می کنیم. بدون 
شک پس از خواندن این مطلب نگاهتان به میوه ای بنام موز 

تغییر خواهد کرد ...
تب

اگر احساس می کنید بدنتان کمی داغ شده است موز را 
پوره کرده و میل کنید. البته حواستان باشد که در صورت 
تب شدید موز موثر نخواهد بود و حتماً باید به پزشک مراجعه 
کنید. اما برای تب های جزئی می توانید به این میوه اعتماد 
کنید. در کشور تایلند خانم ها برای تقویت و کنترل دمای 

بدنشان هر روز موز می خورند.
خستگی

اگر در اغلب مواقع احساس خستگی می کنید و تمرکزتان 
خدشه دار شده است به طور مرتب موز میل کنید تا انرژی تان 
بازگردد. به خاطر اینکه موز سرشار از کربوهیدرات ها، آهن و 

پروتئین ها است.
کم خونی

اگر آزمایش خون داده اید و مشخص شده است کمبود 
آهن دارید حتماً موز را در برنامه ی غذایی روزانه تان بگنجانید. 
این میوه برای درمان کم خونی بسیار موثر است. در واقع 
میزان بالای آهن موجود در این میوه باعث تحریک ترشح 
گلبول های قرمز خون شده و به تسکین و بهبود برخی علائم 

کم خونی کمک می کند.
سندرم پیش از قاعدگی

اگر از مشکلات و دردهای پیش از قاعدگی رنج می برید 
به جای خوردن دارو، موز میل کنید. این میوه با رساندن 
ویتامین B6 به بدن روی وضعیت روحی خانم ها نیز تأثیر 
گذاشته و باعث بهبود خلق وخوی آن ها می شود. در واقع 

افزایش میزان گلوکز بدن تأثیر مثبتی در کاهش افسردگی و 
افزایش نشاط خانم ها دارد.

سوزش معده
اگر از سوزش و درد معده و روده رنج می برید کافی است به 
موز اعتماد کنید. این میوه حاوی ترکیبات ضداسید طبیعی 
است که نقش موثری در پانسمان طبیعی مشکلات معده 

دارد.
بیماری های قلبی

شما باید همیشه مراقب قلبتان باشید تا خدای نکرده 
 The New در که  پژوهشی  نتایج  برنخورید.  به مشکل 
England Journal of Medicine به چاپ رسیده است 
نشان می دهد که مصرف روزانه یک عدد موز باعث کاهش 

40 درصدی خطر سکته ی قلبی می شود.
افسردگی

افسردگی تبدیل به یکی از بیماری های رایج زمانه ی ما 
شده است که باید با آن مقابله کرد. خوشبختانه موز سرشار 
از ویتامین B6 است و می تواند حدود 25 درصد نیاز روزانه ی 
ما به این ویتامین را تأمین کند. ویتامین B6 نقش موثری 
در کنترل سیستم عصبی و خلق وخوی افراد دارد. به خاطر 
اینکه در تولید برخی از ناقل های عصبی مانند سروتونین 
نقش دارد. اما حواستان باشد که این میوه ی مفید به تنهایی 
ترکیبات  تمام  نمی کند چون  افسردگی معجزه  رفع  در 
موثر برای این کار را ندارد. اما می تواند در بهبود علائم این 
مشکل موثر عمل کند. برای افزایش اثرگذاری موز در بهبود 
افسردگی باید آن را به همراه آب معدنی های سرشار از منیزیم 
و غلات کامل میل کنید که حاوی تریپتوفان هستند و به 

بهبود خلق وخوی کمک زیادی می کنند.
مشکلات روده

موز حاوی فیبرهای محلول و غیر محلول در آب است و 
اکثر این فیبرها می توانند روده را تحریک کنند. اما مزیت 
موز است که به خوبی حتی برای افرادی که دارای روده های 
حساس هستند قابل مصرف است و تنها میوه ای است که 
در صورت وجود مشکل ورم معده و روده تجویز می شود. 
به خاطر اینکه تسکین دهنده است و باعث تقویت معده و 
روده می شود. تنها مشکلی که امکان دارد موز برای برخی 
افراد ایجاد کند )نه برای همه( مشکل یبوست است. در این 

صورت نباید در مصرف آن زیاده روی کرد و مصرف روزانه 
یک عدد موز کافی است.

سکته ی مغزی و پوکی استخوان
سکته ی مغزی و پوکی استخوان دو نمونه از بیماری هایی 
است که می توان به سادگی از آن ها پیشگیری کرد. معمولًا 
در بدن همه  تعادل نامناسبی بین سدیم و پتاسیم است. 
به خاطر اینکه مواد غذایی شور بیشتری مصرف می کنیم. 
مازاد سدیم )نمک( وارد شده به بدن باعث افزایش فشارخون 
و همچنین احتباس آب بدن می شود. پتاسیم یک ماده ی 
معدنی ضروری برای کنترل فشارخون و پوکی استخوان 
است و می تواند با اسیدی و دمینرالیزه شدن استخوان ها 

مقابله کند.
به عقیده ی محققان پتاسیم باعث کاهش خطر سکته ی 
مغزی نیز می شود. خوشبختانه موز حدود 500 میلی گرم 
پتاسیم به بدن می رساند و حدود یک ششم نیاز روزانه به این 
ماده ی معدنی را تأمین می کند. توصیه می کنیم برای افزایش 
میزان پتاسیم بدنتان از مصرف سیب زمینی، اسفناج، عدس و 

آووکادو نیز غافل نباشید.
موز برای ورزشکاران

خوردن موز قبل از ورزش باعث افزایش انرژی ورزشکاران 
می شود. این میوه حاوی قند و همچنین فیبرهای غذایی 
کنید  استفاده  کاملًا رسیده  موزهای  از  اگر  است.  مفید 
انرژی تان را به مدت طولانی تأمین می کند. بعد از ورزش 
نیز دریافت پتاسیم موجود در موز برای جبران پتاسیم 
ازدست رفته از طریق تعریق مفید است. البته بهتر است موز 
را قبل از ورزش استفاده کنید به خاطر اینکه بعد از ورزش 
بدن بیش از غذا به مایعات نیاز دارد. در نتیجه بهتر است بعد 

از ورزش بیشتر به سمت میوه های آبدار بروید.
موز برای ترک سیگار

بدون شک سیگار کشیدن مریضی نیست اما باعث ابتلا 
به انواع بیماری ها می شود. اگر تصمیم دارید سیگار را ترک 
کنید اما نمی دانید چگونه بهتر است به سراغ موز بروید. این 
میوه سرشار از ویتامین B و بخصوص B6 و B12 است. این 
ویتامین ها در ترکیب با پتاسیم و منیزیم موجود در موز باعث 

می شود که کمبود نیکوتین را کمتر احساس کنید.

 

محققان ایده ساخت خودرویی متفاوت برای معلولان حرکتی را ارایه کرده اند که 
با مدلهای قبلی یک تفاوت اساسی دارد.

 سالهاست ایده های مختلفی در صنعت خودروسازی برای طراحی و ساخت 
خودروهای ویژه معلولین ارایه می شود. در این دسته از خودروها و نسبت به مدلهای 
اصلی تغییراتی صورت گرفته تا نشستن در خودرو و ناوبری آن به سهولت صورت 

گیرد.
اما تاکنون خودرویی که کاملا با معلولین تطبیق یافته باشد ارایه نشده و حالا 
محققان از نوآوری در این زمینه خبر می دهند.ایده مفهومی EQUAL در واقع 
یک خودروی کوچک است که فرد معلول درحالی که سوار بر صندلی چرخدار 
است به راحتی وارد آن شده و پس از استقرار در خودرو شروع به رانندگی می 
کند.کارشناسان صنعت خودرو به این ایده به عنوان تحولی دیدنی در صنعت 

خودروسازی و تطبیق دادن مدلهای موجود با شرایط ویژه معلولین نگاه می کنند.
این خودروی برقی بدون در نظر گرفتن باتری 350 کیلوگرم وزن دارد.

خودروی مفهومی EQUAL حدود 50 کیلومتر بر ساعت حداکثر سرعت داشته 
و به واسطه ساختار فشرده ای که دارد برای استفاده در شهر گزینه ای مناسب 

محسوب می شود.

این خودرو ویژه معلولان است

تولید دستگاه کارت خوان با هدف تحقق اهداف اقتصاد 
مقاومتی و انتقال دانش فنی توسط یک شرکت دانش 

بنیان در کشور آغاز شد.
این شرکت پژوهشی تولیدی، تحقیق، توسعه و تولید 
دستگاههای کارت خوان را در منطقه آزاد اروند با هدف 
انتقال  از طریق  توان داخلی  افزایش  و  اشتغال  ایجاد 

تکنولوژی آغاز کرده است.
شاهین جوانمردی، مجری این طرح با تاکید بر اینکه 
نمی خواستیم وارد کننده محض دستگاههای کارت 
خوان باشیم، ادامه داد: نمی خواستیم کالاهای تولید 

شده متناسب با بازارهای دیگران را وارد کنیم و تنها کار 
بازرگانی انجام دهیم، بلکه می خواهیم محصولات را بر 

اساس نیاز بازار ایران، مناسب سازی و تولید کنیم.
وی با بیان اینکه می توانیم محصولات را با قیمت کمتر 
از  قیمت تمام شده واردات، تولید کنیم و آنها را مطابق با 
نیاز مشتری )از طراحی ظاهری تا تغییرات سخت افزاری( 
و با قیمت بهتری ارائه دهیم، افزود: پایین آمدن هزینه مواد 
اولیه و استفاده از ریال بجای دلار در فرایندهای تولید، از 
مهمترین تاثیرات راه اندازی این خط تولید در قیمت تمام 

شده محصول خواهد بود.
این تولید کننده با بیان اینکه ظرفیت کارخانه در فاز 
اول، تولید سالانه 250 هزار پایانه فروش است که برای 
100 نفر اشتغال مستقیم ایجاد می کند و حدود دو و 
نیم تا سه میلیون دلار صرفه جویی ارزی خواهد داشت، 
خاطرنشان کرد: تولید 40 درصدی قطعات و ملزومات 
در داخل کشور، فاز دوم این پروژه است. در فاز دوم می 
خواهیم تنها مونتاژ انجام ندهیم و برخی قطعات همچون 
آداپتور و دیگر قطعات را در داخل کشور تهیه کنیم. در 

این فاز، برای 200 نفر اشتغال مستقیم ایجاد می کنیم 
و سالانه هشت میلیون دلار صرفه جویی ارزی خواهیم 

داشت.
وی تولید پایانه های فروش، کیوسک، ابزارهای پرداخت 
کارتخوان  های  پایانه  و  نقد  غیر  خودپردازهای  خرد، 
unattended را از جمله محصولات فاز نخست اجرای این 
طرح عنوان کرد و افزود: بازار داخلی بخش عمده فعالیت 
ما را پوشش می دهد، اما دیگر کشورهای همسایه مثل 

عراق هم هدف ماست.
جوانمردی افزود: زمانی در شرایط تحریم به هیچ وجه 
امکان پذیر نبود شرکت های ایرانی بتوانند استانداردهای 
در  شده  تولید  دستگاه های  برای  نیاز  مورد  امنیتی 
حوزه پرداخت را از شرکت های بین المللی صادرکننده 
گواهینامه ها بگیرند، اما امروز به صراحت می توان گفت 
که هیچ مشکلی برای گرفتن استاندارد معتبری نظیر 
PCI PED وجود ندارد، مشروط بر آنکه حجم تولید پایانه 
های فروشگاهی به اندازه ای باشد که کار از نظر اقتصادی 

مقرون به صرفه باشد.

شاید باورکردنی نباشد اما در زیر اقیانوسها جانورانی زندگی می کنند که عملکردشان 
در گرده افشانی همانند زنبورهای ساکن در خشکی است.

به نقل از ساینس الرت، این برای نخستین بار است که محققان موفق به کشف این 
واقعیت دیدنی می شوند که اکوسیستمهای زیرآبی متکی به گرده افشانهایی هستند 

که از حیث عملکرد، با زنبورهای ساکن در خشکی قابل مقایسه هستند.
بر اساس تحقیقات صورت گرفته، گیاهان زیرآبی همچون گیاهان خشکی از طریق 
گرده افشانی تکثیر می شوند. تا پیش از این تصور می شد که فرآیند گرده افشانی 
گیاهان با تکیه بر جریان آب انجام می شود اما حالا مشخص شده که در زیر آبهای 

جهان فرآیند گرده افشانی از طریق »زنبورهای دریایی« صورت می گیرد.
محققانی از دانشگاه ملی مکزیک با استفاده از سیستمهای پیشرفته فیلمبرداری 
در زیر آب گونه ای از علفهای دریایی موسوم به Thalassia testudinum را زیر نظر 
قرار داده و در کمال حیرت متوجه شدند انواعی از جانوران بی مهره بیشتر از آنکه به 
سراغ گیاهان بدون گل بروند خود را به شاخه های گلدار این نوع گیاه نزدیک می 
کنند و این دقیقا همان کاری است که زنبورها در خشکی برای عمل گرده افشانی 

انجام می دهند.
در این مطالعه به وضوح دیده می شود که جانوران مورد نظر با نزدیک شدن به 

گلهای گیاهان، گرده آنها را با خود حمل می کنند.
نکته جالب اینجاست که محققان پیشتر این جانوران را شناسایی کرده بودند اما 

هرگز تصور نمی کردند که نقشی در گرده افشانی گیاهان زیرآبی داشته باشند.

یکی از شرکت های بزرگ خودروسازی قصد دارد 
با استفاده از پرینتر سه بعدی یک مریخ نورد سبک 

بسازد و در هزینه های ساخت صرفه جویی کند.
شرکت آیودی با همکاری یک گروه مسافرت های 
مسابقه  در  وقت«  پاره  »دانشمندان  نام  به  هوایی 
آنها  کند.  می  شرکت   Google Lunar XPRIZE
همکاری خود برای ساخت مریخ نوردی با قابلیت ها 
و کارکردهای مختلف را از سال گذشته میلادی آغاز 

کردند.  
 Audiدر همین راستا آنها اعلام کردند مریخ نورد

اواخر 201٧  در  و  تکمیل شده    Lunar Quattro
رونمایی می شود.

این شرکت خودروسازی برخی قطعات مریخ نورد 
خود را با پرینتر سه بعدی ساخته تا در زمان صرفه 
جویی کند. علاوه بر آن وزن این قطعات نیز کاهش 
می یابد. به عنوان مثال چرخ های مریخ نورد با این 

شیوه ساخته شده اند.
توسعه  بخش  مهندسان  از  یکی  ایبلیش  هرالد 
فناوری های آیودی، می گوید: دیواره چرخ های مریخ 
نورد ضخامتی چند میلی متری دارند اما به دلیل 

طراحی پیچیده شان از قدرت بالایی برخوردارند. ما 
از آلیاژ AlSi10MgSr آلومینیوم برای این کار استفاده 
کردیم. هر کدام از چرخ ها در مدت زمان 32 ساعت 
و 20 دقیق و 6/1 کیلوگرم سبکتر ساخته شدند. در 
ساخت مریخ نوردها هر کیلوگرم کاهش به معنای 

٨00 هزار یورو صرفه جویی در هزینه هاست.
از سوی دیگر به دلیل استفاده از فناوری های جدید 
تولید هزینه های مواد اولیه تولید این مریخ نورد 1/2٨ 
میلیون یورو است که نشان دهنده صرفه جویی زیادی 

در هزینه هاست.

یک شرکت کانادایی موفق به طراحی و تولید یک لحاف هوشمند شده که به 
صورت خودکار بر روی تخت خواب مرتب شده و به حالت اولیه خود برمی گردد.

 این لحاف که Smartduvet نام دارد، برای مرتب شدن خودکار تخت خواب 
طراحی شده و توسط یک اپلیکیشن همراه کنترل می شود.

این دستگاه جدید مانند یک لایه ورقه ای شکل است که بین لحاف و ملحفه 
لحاف قرار می گیرد.

هنگامی که این لایه فعال می شود، متورم شده و لحاف را به موقعیت اولیه خود 
باز می گرداند.

این لایه باد شونده که از مواد سبک وزن تشکیل شده، به راحتی برداشته شده 
یا جایگزین می شود.

این سیستم هوشمند دارای یک دستگاه دمنده است که این لایه را باد می کند.
همچنین این رختخواب هوشمند دارای یک قطعه سخت افزاری الکترونیکی بوده 

که این فناوری را به گوشی هوشمند کاربر متصل می کند.
در حال حاضر اپلیکیشن همراه این فناوری برای سیستم های عامل اندروید و 

iOS در دسترس است.
این فناوری جدید در اندازه های تک نفره، دو نفره، کوچک و بزرگ موجود است.

این کمپانی کانادایی در حال حاصر محصول خود را برای جمع آوری منابع مالی 
بر روی وبسایت کیک استارتر قرار داده و قیمت اولیه آن 269 دلار است.

اگر همه چیز طبق برنامه ریزی پیش برود این فناوری تا ماه می سال 201٧ 
روانه بازار خواهد شد.

تولید دستگاه کارت خوان در کشور آغاز شد

کشف زنبورهای زیرآبی با قابلیت گرده افشانی!

ساخت مریخ نورد با پرینتر سه بعدی

رختخوابی که خودش مرتب می شود!

شرکت نوکیا که زمانی برترین سازنده تلفن همراه جهان محسوب می شد و میلیاردها 
نفر در سراسر جهان استفاده از گوشی را با خرید تولیدات این شرکت آغاز کردند، از اوایل 

سال 201٧ به بازار بازمی گردد.
نوکیا که بعد از استقبال از گوشی های لمسی به حاشیه رانده شد و خرید واحد تولید 
گوشی آن توسط مایکروسافت ناقوس مرگ را برایش به صدا درآورد، تجدید قوا کرده 
و قصد دارد سری جدید تولیدات اندرویدی خود را در اوایل سال 201٧ روانه بازار کند.

نوکیا در اواخر بهار نیز از عزم جدی خود برای بازگشت به بازار تولید گوشی و تبلت 
خبر داده بود و حالا جزئیات بیشتری را در این زمینه اعلام کرده است. بر این اساس 
نوکیا با شرکت فنلاندی دیگری به نام HMD Global برای تولید و توزیع گوشی های 
جدیدش به توافق رسیده است. نوکیا همچنین بخش جدیدی را در وب سایت خود 
برای معرفی گوشی های جدید تولیدی راه اندازی کرده، هر چند هنوز در آن اطلاعات 
چندانی در مورد گوشی های جدید ساخت این شرکت در دسترس نیست.مایکروسافت 
بعد از خرید نوکیا از تجربیات این شرکت برای تولید گوشی هایی با عنوان لومیا استفاده 
کرد که چندان موفق نبود. نوکیا قبل از خریداری توسط مایکروسافت تعدادی گوشی  
و تبلت آندرویدی عرضه کرده بود.کارشناسان در مورد میزان موفقیت نوکیا در بازار پر 
از رقابت گوشی های هوشمند تردیدهای جدی دارند و مشخص نیست با وجود رقبای 
قدرتمندی مانند اپل، سامسونگ، اچ تی سی، موتورولا، هواووی و .... نوکیا برای بازاریابی 

موفق محصولاتش از چه استراتژی پیروی خواهد کرد.

گوشی ساز خاطره انگیز دوباره تلفن همراه می سازد
رونوشت آگهی حصر وراثت

آقای/خانم  دلبراله یاری فرزند عباس دارای شناسنامه شماره 216 به شرح 
دادخواست به کلاسه 952324 از این دادگاه  درخواست صدور گواهی حصر وراثت 
را نموده و چنین توضیح داده است که شادروان جمشید سائلی به شناسنامه شماره 
349 در تاریخ 94/12/13 در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حین 

الفوت آن مرحوم منحصر است به:
1-علی اصغر سائلی فرزند جمشید ش ش 03٧394٨654 نسبت با متوفی 

فرزند
2-رقیه سائلی فرزند جمشید  ش ش 03٧2012493 نسبت با متوفی فرزند

3-سمیه سائلی  فرزند جمشید ش ش 03٧34٧3٧29 نسبت با متوفی فرزند
4-دلبراله یاری  فرزند عباس ش ش 216 نسبت با متوفی زوجه
5-عجب ناز نصری  فرزند عبداله ش ش ٧ نسبت با متوفی مادر

6-حسین سائلی فرزند بهرامعلی ش ش 119 نسبت با متوفی پدر
٧-علی اکبر سائلی فرزند جمشید ش ش 03٧52142٧5 نسبت با متوفی فرزند

اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا 
هرکسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 

آگهی ظرف یک ماه به دادگاه تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد.

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای مهدی زرنوش اعلام داشته که سند مالکیت ششدانگ پلاک 11042/14 
اصلی بخش یک ثبت قم که در صفحه 161 دفتر 4٧1 ذیل ثبت ٧9226 بنام 
سید حبیب اله حسینی ثبت و سند صادر شده است و طی سند شماره 90٨5-

91/10/09 دفتر ٧٧ قم مع الواسطه بنامش انتقال قطعی شده است مفقود گردیده 
لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت 
به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و 
یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 
10 روز کتبا" به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار 
گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدورسند مالکیت المثنی 

برابر مقررات اقدام خواهد شد./
جعفر کاظمی
رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم



اجتماعی 6

مدیرکل روابط عمومی و بین الملل شهرداری قم:

پل روگذر میثم دوشنبه افتتاح می شود
مدیرکل روابط عمومی و بین الملل شهرداری قم از افتتاح پل روگذر میثم در 

دوشنبه هفته جاری خبر داد.
حمیدرضا عابدی خرسند با اشاره به افتتاح پل روگذر میثم در دوشنبه هفته جاری 
گفت: این پل مدت ها با مشکلاتی مواجه بود اما بالاخره با پیگیری های ویژه مدیریت 

شهری به نتیجه رسید و در مرحله افتتاح قرار دارد.
مدیرکل روابط عمومی و بین الملل شهرداری قم با تاکید بر اینکه احداث و تکمیل 
پل روگذر میثم جزو تعهدات اصلی شهرداری نبوده است، خاطرنشان کرد: با توجه 
به مشکلاتی  که روند کند پیشرفت و تأخیر در تکمیل این پل برای شهروندان ایجاد 
کرده بود، شهرداری وارد پروژه شد تا با مشارکت راه آهن بتواند آن را تکمیل کرده و 

در اختیار شهروندان قرار دهد.
عابدی با بیان اینکه در حال حاضر پل به طور کامل تکمیل و بازگشایی شده است، 
افزود: اقدامات لازم در خصوص زیباسازی، نورپردازی و نصب المان های ترافیکی در 

این پل نیز در حال انجام است.
وی با اشاره به پیگیری های مدیریت شهری از یکسال گذشته تاکنون برای تکمیل 
پروژه های نیمه کاره شهر تصریح کرد: در حال حاضر عمده پروژه های نیمه کاره 

شهری فعال بوده و بیش از 14 مورد از آن ها تا پایان سال به بهره برداری می رسد.
مدیرکل روابط عمومی و بین الملل شهرداری قم بلوار آیت الله بروجردی، تقاطع 
مقداد، تقاطع سه سطحه شهدای مدافع حرم، رمپ و لوپ تونل غدیر، بلوار شهید 
کریمی و شهید کبیری را از جمله پروژه های مهمی دانست که تا پایان سال افتتاح 
خواهد شد و ادامه داد: تا پایان سال با افتتاح پروژه های کلیدی ترافیکی در شهر شاهد 

بهبود در وضعیت عبور و مرور و کسب رضایتمندی شهروندان خواهیم بود.
وی تصریح کرد: پل روگذر میثم با اعتباری بالغ بر 100 میلیارد ریال توسط قرارگاه 
سازندگی قائم ارتش اجرا شده و نقش ویژه ای در ارتباط مناطق سه و 6 شهری و 

تکمیل رینگ ترافیکی دوم شهر ایفا می کند.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

بانک های استان قم در پرداخت تسهیلات 
سلیقه ای عمل می کنند

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم با بیان اینکه پرداخت تسهیلات در بخش 
کشاورزی نگران کننده است گفت: مشکل پرداخت تسهیلات در بخش کشاورزی نگاه 

سلیقه ای کارشناسان بانک ها است.
محمدرضا طلایی د با اشاره به اینکه دریافت وثیقه روستائیان از سوی بانک ها 
مصوب قانون است اظهار داشت: بخش کشاورزی در روستا بوده و زندگی و وثیقه 

آن ها خانه روستایی است که این مسئله باید مدنظر بانک ها باشد.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم با انتقاد از اینکه 40 هزار هکتار زمین 
کشاورزی در قم وجود دارد که به 20 درصد آن هم به بهانه نبود منابع تسهیلات 
پرداخت نمی شود افزود: اگر بانکی نخواهد به کسی تسهیلات بپردازد نتیجه این 
می شود که آمار تسهیلات پرداختی در بخش کشاورزی در سال جاری آمار خوبی 

نباشد.
وی با بیان اینکه پرداخت تسهیلات در بخش کشاورزی نگران کننده است تصریح 
کرد: واحد دامداری شیری فعالی در استان که وثیقه دارد و بدهی و مشکل خاصی 
در مسیر دریافت تسهیلات ندارد  اما کارشناس بانک اعلام کرد این واحد توجیه 

اقتصادی ندارد.
طلایی ادامه داد:  سال گذشته با وجودی که سرمایه در گردش با شرایط سخت تر 
و سود بیشتر به واحدهای کشاورزی استان اعطا شد اما 90 میلیارد تومان سرمایه در 
گردش پرداخت شد اما سؤال این است که در سال جاری چرا نتوانستیم به اندازه رقم 

سال گذشته با وجود سود کمتر سود کمتر تسهیلات نتوانستیم بپردازیم.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم مشکل را نگاه سلیقه ای کارشناسان بانک ها 
دانست و گفت: باید ببینیم چقدر پول در استان وارد شده و بانک ها چه میزان پول 

جابه جا کرده اند، آمار نشان می دهد اعطای تسهیلات خوب نیست.

رئیس اداره پاسخگویی و خدمات فرهنگی آستان مقدس حضرت معصومه)س( خبر داد

افزایش 30 درصدی آغاز پیوند آسمانی
 در جوار حرم حضرت معصومه)س(

رئیس اداره پاسخگویی و خدمات فرهنگی آستان مقدس حضرت معصومه)س( 
گفت: در 6 ماه نخست امسال نسبت به مدت مشابه در سال گذشته افزایش 30 

درصدی مراسم عقد در حرم مطهر حضرت معصومه)س( را داشته ایم.
حجت الاسلام علی فتح الله زاده با اشاره به ارائه خدمات فرهنگی به کسانی که برای 
عقد ازدواج به آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( مراجعه می کنند، اظهار 
کرد:  در 6 ماه نخست سال 95 نسبت به 6 ماه نخست سال گذشته افزایش 30 
درصدی مراسم عقد را داشته ایم، به طوری  که در 6 ماه گذشته امسال حدود یک هزار 

و 400 مراسم عقد در اتاق عقد آستان مقدس برگزار شده است.
این مسؤول افزود: مراسم های اجرا شده متناسب با ظرفیت موجود و فضای اتاق 
عقدها بوده، این در حالی است که درخواست های زوجین جوان برای اجرای مراسم 
چند برابر بوده که به علت محدود بودن اتاق های عقد توانسته ایم در حد امکان 

پاسخگوی مراجعان باشیم.
وی تصریح کرد: از مراجعان تقریباً ٧5 درصد مجاورین آستان مقدس حضرت 

معصومه)س( بوده و مابقی نیز از استان های مختلف هستند.
فتح الله زاده با اشاره به اجرای مراسم عقد در روزهای خاص خاطرنشان کرد:  در 
روزهای خاص مثل میلاد حضرت زهرا)س(،  13 رجب، دهه کرامت و ... تمامی 
اداره برای اجرای مراسم عقد بسیج می شوند و حتی اتاق های اداری و سالن ها 
نیز در اختیار مراجعان قرار می گیرد، به طوری   که بیشترین مراسم اجرای عقد 
مربوط به روز میلاد حضرت زهرا)س( بود و فقط در همین روز 100 مراسم عقد 

برگزار شد.
وی با اشاره به فرایند ثبت نام اتاق عقد و تاکید بر اینکه حتماً متقاضیان باید به 
سایت آستان مقدس حضرت معصومه)س( مراجعه کنند، افزود: برای رزرو اتاق 
عقد، زوجین باید مقدمات ثبت و آزمایشات مربوطه را انجام داده و سپس فرم 
مربوطه رزرو اتاق عقد را دانلود کرده و پس از تکمیل آن به تأیید محضردار برسانند. 
زائرین نیز پس از تکمیل فرم، آن را به ایمیل قرار گرفته در صفحه اتاق عقد ارسال 
کنند، سپس منتظر تماس برای هماهنگی باشند؛ مجاورین می توانند علاوه بر این 
روش پس از تأیید محضردار فرم را حضوری به مسؤول اتاق عقد تحویل داده و 

زمان عقد را هماهنگ کنند.
این مسؤول با اشاره به شرایط اتباع ایرانی و خارجی متقاضی اجرای عقد گفت: این 
امر برای اتباع غیر ایرانی شرایط خاص خودش را دارد و بستگی به غیر ایرانی بودن 
طرفین و یا یک طرف دارد. ضمن اینکه کل عقدها در این اداره ثبت نمی شود و 

مسؤولیت ثبت با دفترخانه های ازدواج است.

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم  خبرداد

اجرای طرح آموزش خانه به خانه
 مدیریت تفکیک زباله 

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با اشاره به اجرای طرح آموزش 
خانه به خانه مدیریت تفکیك زباله در شهر، گفت: در مدت اجرای این طرح شاهد 

اثرات مطلوبی بوده ایم.
سیدعبدالله میرابراهیمی با اشاره به اجرای طرح آموزش خانه به خانه مدیریت 
تفکیك زباله در شهر قم، گفت: با وجود اینکه این کار نیاز به صرف زمان و هزینه زیادی 

دارد اما در منطقه شهری آغاز شده است.
سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم زمان و هزینه مورد نیاز برای 
آموزش خانه به خانه تفکیك زباله را یاد آور شد و ادامه داد: برای مثال در منطقه شش، 
٧0 هزار واحد مسکونی قرار دارد که آموزش دادن به هر خانه حداقل 10 دقیقه طول 
می کشد، برای این کار نیرو و هزینه بسیاری نیاز داریم و کار سنگینی است که البته 

در حال انجام است.
میرابراهیمی با تاکید بر اینکه معتقدیم در مدارس بهتر می توانیم آموزش های 
مدیریت پسماند را ارائه کنیم، افزود: این اقدام هم در کنار آموزش خانه به خانه آغاز 

شده و نتایج مطلوبی را در پی داشته است.
وی با اشاره به تاثیرات آموزش عمومی و ارتقاء فرهنگ مدیریت پسماند در 
جامعه، خاطرنشان کرد: در مناطقی که آموزش چهره به چهره آغاز شده تأثیرهای 
کاملًا قابل مشاهده ای در عملکرد فعالیت خودروها و غرفه های تفکیك پسماند 

خشك داشته است.
سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با تاکید بر لزوم همکاری و همراهی 
شهروندان برای افزایش میزان تفکیك زباله در مبدا، تصریح کرد: این کار نه تنها هزینه 
ها را کاهش داده و به ارتقاء سطح خدمات شهری می  انجامد بلکه نقش ویژه ای در 

حفظ محیط زیست دارد.
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حنانه شفیعی

یک روز صبح که از منزل خارج می شوید مناظر عجیب و غریبی 
مثل شاخه های شکسته درختان، یادگاری های روی در و دیوار، 
شکسته بودن چراغ ها و تلفن های عمومی و تخریب های دیگری 
توجه شما را جلب می کند. چه کسانی مرتکب این رفتارها می شوند 

و چرایی این کجروی و ناهنجاری چیست؟
و  وندالیسم پدیده ای ضداجتماعی  یا  اموال عمومی  تخریب 
چندبعدی است که از زیبایی چهره شهرها کاسته و نشان از وجود 

نوعی ناهنجاری در برخی از جوامع دارد.
شکستن شاخه درخت ها، ریختن بخشی از فاضلاب در کوچه و 
خیابـان و جـوی، ریخـتن زباله در جوی و حاشیه خیابان، خراب 
کردن چمن های وسط بلوارها توسط پیاده روی، ندادن بلـیط بـه 
راننـده اتوبوس شهری، آسیب رساندن به صندلی اتوبوس از جمله 
این کجروی ها و ناهنجاری هاست که در سطح جامعه دیده می 

شود.
این ناهنجاری ها دامنه و طیف گسترده ای را در بر می گیرد به 
طوری که از اقدامات ساده و ابتدایی مثل قدم زدن بر روی چمن 

بوستان ها تا تخریب وسیع امکانات شهری را شامل می شود.
تخریب اموال عمومی باعـث خسـارات اجتمـاعی و اقتصـادی 
فراوانـی می شود و برای حیات اجتماعی و فردی آثار مخربی در 

پی دارد که بـا اصـول مسـلم نظـم اجتمـاعی در تعارض اسـت.
به دلیل چندوجهی بودن این پدیده در این گزارش از دو منظر 
حقوقی و اجتماعی به موضوع وندالیسم توجه شده است؛ غلامرضا 
اسکندریان جامعه شناس و عضو هیئت علمی پژوهشگاه علوم 
انسانی و مطالعات اجتماعی جهاددانشگاهی و حسین احمدی نیاز 
حقوقدان و وکیل دادگستری هریک با نگاهی تخصصی درباره این 

موضوع نقطه نظرات خود را بیان کرده اند.
اسکندریان با بیان اینکه وندالیسم از منظر اجتماعی رفتاری 
غیرمسئولانه و نابهنجار است، افزود: رفتارهای وندالیستی سلامت 
جامعه را تهدید می کند و امنیت اجتماعی را به خطر می اندازد، 
ضمن اینکه هزینه های مالی زیادی برای شهر و شهروندان به همراه 

دارد.
وی با ارائه تعریفی از وندالیسم گفت: وندالیسم، تخریب عامدانه 
اموال عمومی بدون انگیزه های مشخص و از پیش تعیین شده است 
و منظور از عامدانه این است که این رفتار واکنشی است نسبت به 
شرایطی که روی فرد اثر گذاشته و منظور از بدون انگیزه مشخص 
این است که این رفتار لحظه ای و آنی است و اینطور نیست که با 

برنامه ریزی قبلی و از پیش تعیین شده فرد به سراغ آن برود.
اسکندریان در مورد مصادیق رفتارهای وندالیستی اظهار کرد: 
تخریب های مربوط به وسایل حمل و نقل عمومی از قبیل مترو 
و اتوبوس، شعار نویسی روی در و دیوار شهر و امکانات عمومی، 
تخریب علائم راهنمایی و رانندگی، کیوسک های تلفن، پل های 
عابر پیاده ، مبلمان شهری، روشنایی معابر عمومی، یادگاری نوشتن 
روی درختان در بوستان ها و آسیب رساندن به کتب و مجلات در 
کتابخانه های عمومی از جمله مواردی از رفتارهای وندالیستی است.

وی در رابطه با متغیرهای تاثیرگذار بر میزان بروز این نوع رفتار ضد 
اجتماعی ادامه داد: این رفتار بیشتر متوجه نوجوانان و جوانان بوده 
و گروه سنی 12تا 25 سال مرتکب این رفتارها می شوند.همچنین 
این رفتارها در گذشته رفتاری مردانه و پسرانه محسوب می شده 
است اما امروزه اگر نگوییم متغیر جنسیت در بروز این رفتار بی تاثیر 

شده می توانیم بگوییم تاثیرش کمرنگ است.
اسکندریان اضافه کرد: بین مجردها این رفتار بیشتر از متاهلان 
است و بین افرادی که تحصیلات پایین تری دارند نسبت به افراد با 
تحصیلات بالا زیادتر دیده می شود و همچنین مصادیق این پدیده 

در شهرها به مراتب بیشتر از روستا هاست.
وی در مورد انواع رفتار های وندالیستی افزود: رفتارهای وندالیستی 
از ماهیتی پیچیده و چند وجهی برخوردار اند و شناخت دقیق آنها، 
لازمه هر نوع اقدام پیشگیرانه یا بهبود در ارتباط با این نوع رفتار 
است. از همه مصادیق این رفتار نمی توان برداشتی یکسان داشت و 
بر مبنای این برداشت برخوردی یکسان را نیز اعمال کرد. بر همین 
اساس نیز طبقه بندی مبتنی بر شناخت انواع این رفتار را پیشنهاد 
شده است. لذا رفتارهای وندالیستی حداقل در چهار دسته قابل 

تفکیک هستند. 
این عضو هیئت علمی پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات اجتماعی 
گفت: برخی از اوقات رفتارهای وندالیستی ماهیتی خصمانه و کینه 
توزانه دارد و فرد متاثر از نوعی احساس اجحاف، تبعیض و یا نابرابری 
اقدام به انجام این رفتار می کند که این احساس خود می تواند 

برآمده از شرایط جامعه و یا خانواده باشد.
همچنین اسکندریان در مورد نوع دوم رفتارهای وندالیستی بیان 
کرد: این رفتار در بسیاری از مواقع فقط شکل تخلیه هیجان دارد و 

نوعی تفریح محسوب می شود.
وی ادامه داد: نوع سوم رفتارهای وندالیستی به دلیل تمایزطلبی 
اتفاق می افتد و در واقع فرد وندال می گوید: من تخریب می کنم تا 
متفاوت بودن و حتی قدرت خود را به نمایش بگذارم؛ به نوعی خود 
ابرازی و خودنمایی و خوداثباتی در این نوع رفتارها وجود دارد که 

عمدتا تحت فشار گروه همالان )دوستان( اتفاق می افتد . 
این جامعه شناس اضافه کرد: بسیاری از مطالعات تجربی نشان 
داده است که احتمال بروز رفتارهای وندالیستی در قالب گروهی به 
مراتب بیش از احتمال ارتکاب این نوع رفتار در قالب فردی است. 
این رفتار در گروه هایی که اعضاء آن تجربه ارتکاب رفتارهای ناهنجار 

و بزهکارانه را دارا هستند، تشدید می شود.
اسکندریان درمورد نوع چهارم رفتارهای وندالیستی اظهار کرد: 
گاهی تخریب اموال عمومی ناشی از یک احساس نیاز درونی به 
دلیل خرده فرهنگ های مختلف است. مثلا در مناطق پایین شهر 
بر در و دیوار اسامی مثل علی پلنگ، احمد زاغی و ... که در واقع 
نه به قصد تخریب، آسیب رسانی و یا آزاررسانی بلکه نوعی هویت 

یابی است.
نوع نگاه فرد به زندگی و تجربه زیسته فرد در بروز 

وندالیسم اثرگذار است
این عضو هیئت علمی پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات اجتماعی 
با تاکید بر اینکه نوع نگاه فرد به زندگی و تجربه زیسته فرد در 
بروز وندالیسم اثرگذار است، گفت: شرایط خانوادگی و نوع تربیت، 
وضعیت اقتصادی، پایگاه اجتماعی فرد و میزان دینداری و پایبندی 

به اصول اعتقادی در انجام رفتارهای وندالیستی تاثیر گذار است.
وی در ادامه گفت: یکی از مصدایق بروز رفتارهای وندالیستی در 
زمان بازی فوتبال است و معمولا از نوع رفتار هیجانی و تفریحی 
است که به دلیل وجود دوربین های نظارتی و حضور نیروهای 
امنیتی و انتظامی در استادیوم ورزشی فرد در فضای استادیوم اجازه 
تخلیه هیجان را ندارد بنابراین وقتی از آن فضا رها می شود، بلافاصله 
شروع به تخریب می کند و به خاطر همین شکستن شیشه اتوبوس 
ها و مغازه های اطراف و ایستگاه های اتوبوس در واقع جایی است 

که همه نظارت ها برداشته می شود.
این جامعه شناس گفت: در فضاهای بی دفاع و نقاط کور احتمال 
ارتکاب رفتارهای وندالیستی بیشتر است و در اماکن شلوغ مثل 
اتوبوس و مترو به دلیل ازدحام و شلوغی و وجود نظارت غیر رسمی 

کمتر اتفاق می افتد.
اسکندریان برای مقابله با پدیده وندالیسم، معتقد است که باید انواع 
این نوع رفتار و کنش مورد بررسی قرار گیرد و متناسب با هر کدام 

از آنها راهکار ارائه شود.
نظارت غیر رسمی مکملی موثرتر از نظارت رسمی برای 

مقابله با وندالیسم 
اسکندریان افزود: این امر پذیرفته شده است که چشم هایی )به 
صورت رسمی( همواره نظاره گر رفتارهای اجتماعی شهروندان باشد 
اما باید توجه کرد که در موضوع نظارت رسمی نباید فضا امنیتی 

شود.
وی در رابطه با نظارت غیررسمی نیز گفت: این نوع نظارت در 
ارتباط با موضوع بحث ما از کارایی بیشتری برخوردار است و برنامه 
ریزان باید احساس مسئولیت در مردم را از طریق آموزش غیر 
مستقیم برانگیخته کنند تا با آموزش های غیر مستقیم نشان دهیم 
که این تخریب ها برای شهر و مدیریت شهری هزینه دارد و این 

هزینه به طور طبیعی از جیب شهروندان پرداخت می شود.
اسکندریان تصریح کرد: تبلیغات و اطلاع رسانی زیر پوستی و غیر 
مستقیم در این زمینه باید نهادینه شود و به نوعی شعار شهر ما خانه 

ما در این رابطه مد نظر قرار گیرد.
این عضو هیئت علمی پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات اجتماعی 
ابراز کرد: پیشنهاد دیگری که به عنوان راهکار مقابله با این پدیده 
وجود دارد این است که فاصله بین ارتکاب جرم و از بین بردن 
آثار تخریب کم باشد؛ به عنوان نمونه اگر تخریبی در مترو صورت 
می گیرد در همان لحظه خود فرد مجبور شود تا آثار تخریب را 

برطرف کند.
وی با تاکید بر اینکه آثار تخریب برای تخریب مجدد تحریک 
کننده است، افزود: آثار تخریب بلافاصله باید رفع شود چون اگر آثار 
تخریب دیده شود، به راحتی فرد مستعد وندالیسم را ترغیب می 

کند تا رفتار وندالیستی را تکرار کند.
همه مصادیق این رفتار جرم نیست 

اسکندریان با اشاره به اینکه از منظر جامعه شناسی این رفتار جرم 
نیست گفت: حتی در بررسی هایی که با کمک سازمان زندان ها 
داشتم و با مراجعه به دارالتادیب و چند زندان، متوجه شدم که به 
دشواری می توان پرونده ای را یافت که با موضوع ارتکاب اعمال 
وندالیستی حتی در قالب جرم دوم و سوم متهمان ثبت شده باشد 

که البته این امر می تواند بیانگر نوعی خلاء قانونی باشد. 
وی تاکید کرد: این رفتار لحظه ای است و فرد وندال چندان انگیزه 
بروز رفتار خلاف قانون را ندارد بنابراین اگر قرار است مجازاتی هم 

لحاظ شود، بهتر است از جنس مجازات ترمیمی باشد.
اسکندریان به عنوان جمع بندی اظهار کرد: با توجه به ماهیت 
و  پیشگیرانه  اقدام  نوع  هر  رفتار،  نوع  این  و چندگانه  پیچیده 
ترمیمی لازمه اش شناخت است و کسب شناخت در این زمینه 
نیازمند نگاهی بین رشته ای است. لذا جامعه شناسان، حقوقدانان، 
روانشناسان، برنامه ریزان شهری، مسئولان در حوزه نوسازی و 

زیباسازی و سایر متولیان با نگاهی جامع به این موضوع بپردازند.
در ادامه گفت و گویی داشته ایم با حسین احمدی نیاز تا از منظر 

حقوقی به موضوع تخریب اموال عمومی پرداخته شود.
احمدی نیاز وندالیسم را از جمله ناهنجاری های اجتماعی در 
جوامع شهری دانست و گفت: هرگونه تخریب ارادی اموال عمومی، 
سازمان شهری، تاسیسات اجتماعی و آثار هنری که به صورت فردی 
یا گروهی و هدفدار و غیرهدفدار انجام  شود و از اختلالات رفتاری و 
تربیتی، عقده های اجتماعی، نارضایتی طبقاتی و ... سرچشمه گیرد، 

نوعی رفتار وندالیستی به حساب می آید.
وی تاکید کرد: این پدیده در همه فرهنگ ها مذموم است تا حدی 
که برخی صاحب نظران، وندال ها را دشمنان آشکار جامعه و عمل 

آنها را نهایت گستاخی در رفتارها و تلقی ها دانسته اند.

احمدی نیاز ادامه داد: تخریب اموال و فضاهای عمومی به ویژه در 
جوامع شهری، از پدیده هایی است که نه تنها خسارت های ناشی 
از آن، مدیریت های شهری را گرفتار مشکل و تنگنای نگهداری از 
فضاها و تجهیزات عمومی می کند، بلکه شهروندان را نیز از داشتن 

امکانات و تجهیزات مورد نیازشان محروم و بی بهره می سازد.
وی با بیان اینکه تخریب اموال عمومی، تنها به کشور ما محدود 
نمی شود و در بیشتر کشورها وجود دارد، گفت: کشورها قوانین و 
مقررات بازدارنده در برخورد با مجرمان این پدیده ضد اجتماعی 
وضع کرده اند تا با جرم انگاری تخریب اموال عمومی به مقابله با 

آن بپردازند.
احمدی نیاز تصریح کرد: از آنجا که خصوصیت افراد وندال یا 
ناهنجار اجتماعی در هر کشوری متفاوت است، وضع قوانین در این 
زمینه نیز با توجه به مناسبات و شرایط خاص کشورها تا حدودی 

متفاوت است.
این حقوقدان گفت: تا کید بر اعِمال مجازات اعَمالی که مهم ترین 
منافع و مصالح فردی و اجتماعی را مورد تهدید قرار می دهند و 
تسریع در اجرای آن نشان از اهمیت دادن به آثار و نتایج مجازات 
در حیات اجتماعی و مادی انسان ها دارد و در مورد تخریب اموال 
عمومی، قانونگذار ایرانی این امر را جرم انگاری کرده و در علم حقوق 
جزا از آن به عنوان بزهکاری جوانان یاد می شود و رفتاری مجرمانه 

است.
 برای برخی انواع وندالیسم تا 10 سال مجازات حبس 

پیش بینی شده است
 وی ادامه داد: بر اساس ماده 6٧٧ قانون مجازات اسلامی، هر کس 
عمدا اشیای منقول یا غیرمنقول متعلق به دیگری را تخریب یا به هر 
نحو کلا یا بعضا تلف کند یا از کار بیندازد، به حبس از 6 ماه تا سه 
سال محکوم می شود. همچنین برای برخی انواع وندالیسم تا 10 

سال مجازات حبس نیز در قانون پیش بینی شده است.
این حقوقدان گفت: مشکل اینجاست که این قوانین به گونه ای 
جامع و مانع و به صورت گسترده اعمال نمی شود و شاید تصور شود 
بیشتر تخریب ها هنگام شب یا دور از انظار عمومی انجام می شود؛ 
اما این موضوع که همگان نمونه های علنی وندالیسم را به چشم 

دیده اند از ضعف اعمال قانون در این حوزه حکایت دارد.
وی ادامه داد: اگر وندالیسم در خدمت اهداف بزرگ تر نظیر 
مخدوش کردن امنیت عمومی، ایجاد خطر برای دیگران و خسارت 
به یک نهاد خاص باشد، فرد متخلف از اعمال قانون درباره عملش 
می هراسد وگرنه تخریب مثلا یک باجه تلفن و یا شکستن چراغ 
های معابر، هرگز ترس از جریمه و اعمال مجازات را در بر ندارد و 

بالطبع بر جسارت وندال ها برای تخلف آشکار می افزاید.
وجود قانون به تنهایی چاره ساز نیست

احمدی نیاز با طرح این سوال که آیا مجازات در نظر گرفته شده 
برای برخورد با وندالیسم مناسب و بازدارنده خواهد بود، افزود: وجود 
قانون به تنهایی چاره ساز نیست و باید از ظرفیت های فرهنگی و 
اجتماعی نیز بهره جست؛ به عنوان نمونه، افزایش کمیت و کیفیت 
مراکز تفریحی- ورزشی به منظور تخلیه انرژی افراد بویژه نوجوانان 
و جوانان و ارائه تسهیلات برای استفاده اقشار مختلف یکی از 
راهکارهای مناسب برای کاهش پدیده شوم تخریب اموال عمومی 

است.
وی ادامه داد: متاسفانه بسیاری از شهرهای بزرگ و کوچک 
کشورمان در این زمینه با محرومیت جدی مواجهند و حتی در 
کلانشهر تهران برخلاف تصور عموم، با کمبودهای تفریحی و 
ورزشی روبرو هستیم و درنتیجه آن، انرژی جوانان اگر هرز نرود و 

سرکوب نشود، به تخریب و اخلال منجر می شود.
احمدی نیاز به نقش دولت در این زمینه تاکید کرد و گفت: دولت 
ها با وضع قوانین کارشناسانه و اقدامات و روش های بازدارنده می 

توانند نقش موثری در کنترل این پدیده ایفا کنند.
با توجه به نتایج بررسی های انجام شده و از آنجایی که این پدیده 
در گروه سنی نوجوان و جوان بیشتر اتفاق می افتد، به نظر می رسد 
که اقدامات فرهنگی و اجتماعی به منظور تنویر افکار عمومی و اقناع 
اجتماعی در رابطه با هزینه ها و آثار مخرب انواع مصادیق آن، در 
ارتکاب تخریب اموال عمومی موثر خواهد بود چراکه در برخی از 
موارد افراد به دلیل عدم آگاهی و تنها با انگیزه تفریح و تخلیه هیجان 
اقداماتی انجام می دهند که نه تنها در شخصیت خودشان بلکه در 
چهره شهر نیز به صورت آنومی و بی نظمی نمایان می شود.بنابراین 
اقدامات پیشگیرانه و آگاهی بخش با هدف آشنایی و اطلاع رسانی 
درخصوص مسئولیت های اجتماعی و حقوق شهروندی از سوی 
مسئولان می تواند در کنترل و کاهش پدیده وندالیسم تاثیرگذار 

باشد.

رمزگشایی از چرایی تخریب اموال عمومی در جامعه

کشف بیش از 60 کیلوگرم تریاک در قم
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان از کشف بیش از 60 کیلوگرم تریاک در 

استان خبر داد.

به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس، سرهنگ" غلامعباس بلفکه" در تشریح این 
خبر اظهارداشت: در پی کسب خبری مبنی بر اینکه تعدادی از قاچاقچیان با دو دستگاه 
خودروی ام وی ام و پژو قصد دارند از یکی از استان های جنوبی با عبور از قم محموله 
مواد مخدر را به تهران منتقل کند، بلافاصله موضوع در دستور کار مأموران مبارزه با مواد 
مخدر استان قم قرار گرفت. به گفته وی با تجزیه و تحلیل اطلاعات فنی و هماهنگی 
قضائی انجام شده سه اکیپ از مأموران به محورهای مواصلاتی اعزام و خودروهای 
مذکور را شناسایی و متوقف کردند. رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم گفت: 
ماموران در ادامه ضمن بازرسی از خودروهای موصوف، مقدار 33 کیلو و ٧50 گرم در 
قالب 1٧ بسته از خودروی ام وی ام و مقدار 29 کیلو و ٧00 گرم نیز در قالب 6 بسته از 
خودروی پژو ، جمعاً 63 کیلو و 450 گرم مواد مخدر از نوع تریاک کشف و و هر دو نفر 
راننده خودرو نیز دستگیر شدند. سرهنگ بلفکه در این رابطه ضمن قدردانی از همکاری 
پلیس مبارزه با مواد مخدر استان لرستان، افزود:نهایتاً متهمان به انضمام پرونده متشکله 

جهت سیر مراحل قانونی تحویل مراجع قضائی استان شدند.

سخنگوی سازمان آتش نشانی شهرداری تهران  خبرداد

کشف جسد زن ۵0 ساله
 در صحنه تصادف رانندگی

 سخنگوی سازمان آتش نشانی شهرداری تهران، از کشف جسد زنی 50 ساله در 
اطراف صحنه یک تصادف در بزرگراه آزادگان خبر داد.

سید جلال ملکی د درباره جزئیات این حادثه گفت: ساعت 23:11 جمعه شب 
گذشته حادثه تصادف در مسیر شرق به غرب بزرگراه آزادگان نرسیده به بزرگراه ساوه 
به سامانه 125 اعلام و ماموران ایستگاه ٨٧ به محل حادثه اعزام شدند. وی افزود: در 
این حادثه دو دستگاه خودرو سواری پراید و 206 با یک دستگاه کامیون برخورد کرد 
بطوری که خودرو پراید با پنج سرنشین زیر کامیون قرار گرفته بود. ملکی با بیان اینکه 
بطور معجزه آسایی هر پنج سرنشین خودرو پراید با کمترین آسیب خود موفق شده 
بودند خود را از داخل خودرو خارج کنند، ادامه داد: درست 50متر قبل از این صحنه 
تصادف آتش نشانان جسد یک زن 50 ساله را هم کشف کردند وی افزود: رانندگان 
هر سه خودرو در صحنه تصادف مدعی شدند که با این خانم برخورد نکردیم و شاید 
این خانم با دیگر خودروهای بزرگراه برخورد کرده است. سخنگوی سازمان آتش نشانی 
شهرداری تهران گفت: آتش نشانان پس از ایمن سازی لازم به این عملیات پایان 
دادند و محل برای بررسی دقیق در اختیار کارشناسان پلیس راهور و نیروی انتظامی 

قرار گرفت.

 معاون مرکز فوریت های پزشکی استان قم از فوت دو نفر 
در تصادف جاده سلفچگان به قم خبر داد.

مهدی فراهانی گفت: در حادثه برخورد شدید بین دو 
خودروی تریلی و وانت در ابتدای محور سلفچگان به ساوه 

متأسفانه دو نفر جان خود را از دست دادند.
وی افزود: عوامل اورژانس 115 قم در همان دقایق اولیه 
در محل حادثه حاضر شدند اما به دلیل شدت برخورد، 

راننده و سرنشین راننده در دم فوت کردند.
معاون مرکز فوریت های پزشکی استان قم ابراز داشت: 
همچنین همزمان با تصادف فوق و در نقطه ای دیگر از استان 
در تصادفی بین دو خودرو پاترول و پراید در جاده جنت آباد 

محورقدیم قم به کاشان، 5 نفر مصدوم شدند.
فراهانی ادامه داد: پس از این حادثه عوامل اورژانس 
115 قم به سرعت خود را به محل حادثه رسانده و با 
سه دستگاه آمبولانس مصدومان را مراکز درمانی منتقل 

کردند.
گاز خطرناک co در کمین همشهریان است

وی در ادامه با اشاره به موضوع گاز گرفتگی گفت: گاز 
خطرناک co همچنان در کمین خانواده ها و همشهریان 

است و از این رو باید نهایت دقت شود.
معاون مرکز فوریت های پزشکی استان قم افزود: دقایقی 
قبل گاز خطرناک مونواکسیدکربن )co( باعث شد مادر و  دو 
فرزند خردسالش دچار اختلال هوشیاری شده که با تماس 

به موقع و نیزحضور سریع پرسنل سه دستگاه آمبولانس 
اورژانس115 هر 3 عضو خانواده همزمان با دریافت اقدامات 
درمانی فوریتی به مرکز درمانی جهت ادامه و تکمیل درمان 

منتقل شدند.
وی گفت: بر اساس آخرین اطلاعات حاصله حال دختر 

بچه ٧ ساله این خانواده چندان رضایت بخش نیست.
فراهانی تصریح کرد: از شروع فصل سرما در استان و 
بخش های قم تاکنون ٨ نفر بر اثر مسمومیت با گاز co جان 
خود را از دست داده اند و تعداد 35 نفر تا روز پنجشنبه دچار 

مسمومیت با درجات مختلف شده اند.

مدیرکل مدیریت بحران استانداری کهگیلویه وبویراحمد گفت: به دلیل ریزش کوه در 2 
روستای شهرستان کهگیلویه در جنوب این استان، اهالی این روستاها به آبادی های همجوار 

منتقل شدند.
علی وفایی مقدم گفت جمعه شب 2 روستای »دلی نعمت الهی« و »پاتاوه رود سمه« از 
توابع بخش دیشموک در معرض خطر ریزش کوه قرار گرفت که در کمترین زمان ممکن 

اهالی به روستاهای همجوار انتقال داده شدند.
وی عنوان کرد: ریزش کوه هیچ گونه خسارت جانی نداشته ولی خسارت مالی وارد شده 

است.
مدیرکل ستاد بحران استانداری کهگیلویه و بویراحمد افزود: بارش شدید باران که از 
روز پنجشنبه گذشته در کهگیلویه و بویراحمد آغاز شده سبب آب گرفتگی تعدادی 
از منازل مسکونی شهرهای سوق، دهدشت، پاتاوه، لنده و یاسوج در این استان شده 

است. 
سید علی وفایی مقدم تعداد منازل آب گرفته را ذکر نکرد اما تاکید کرد که اقدام های لازم 

برای کمک به ساکنان این خانه ها در حال اجراست.
وی افزود: برق بخش دیشموک که در اثر بارندگی قطع شده بود وصل شد اما جاده های 

ارتباطی این بخش همچنان قطع است.
به گفته وفایی نژاد بر اثر بارندگی خساراتی به جاده ها و ابنیه  مناطق مختلف استان وارد 

شده که پس از پایان بارندگی میزان خسارات وارده بررسی و اعلام می شود. 
وی گفت که تمامی نیروهای امدادی و خدماتی استان در مناطق آسیب دیده استان 

مستقر و سرگرم خدمات رسانی به مردم هستند.
کهگیلویه و بویراحمد با حدود ٧00 هزار نفر جمعیت در جنوب غرب ایران قرار دارد.

این استان نزدیک به یکهزار و ٧00 روستای دارای سکنه دارد.
معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای کهگیلویه و بویراحمد هم گفت: 

به دلیل بارش شدید باران راه ارتباطی 110 روستای این استان قطع شده است. 
محمد حسین نصیری راد اظهار داشت: بارش شدید باران سبب ریزش کناره های جاده ها 

و قطع ارتباط 110 روستای استان شده است.
به گفته وی هم اکنون برای بازگشایی جاده های مسدود شده مشکل وجود دارد.

نصیری راد بیان کرد: روستاهایی که جاده ارتباطی آنها بسته شده در مناطق دیشموک، 
قلعه رئیسی، لنده، بهمئی، بخش مرکزی کهگیلویه و چرام قرار دارند.

وی تاکید کرد که راهداران هم اینک مشغول ریزش برداری سطح جاده های مسدود 
شده هستند.

طول جاده های ارتباطی کهگیلویه و بویراحمد زیر پوشش مرکز مدیریت راه های این استان 
پنج هزار و 965 کیلومتر است.

از این میزان چهار هزار و 352 کیلومتر راه روستایی، 9٨6 کیلومتر راه فرعی، 520 کیلومتر 
راه اصلی و 115 کیلومتر نیز بزرگراه است.

نصیری راد اظهار داشت: از مجموع طول جاده های ارتباطی کهگیلویه و بویراحمد حدود 
یکهزار و 555 کیلومتر برف گیر است.

45 گردنه برف گیر به طول حدود 450 کیلومتر در کهگیلویه و بویراحمد وجود دارد.

معاون مرکز فوریت های پزشکی قم خبر داد؛

فوت ۲ نفر در تصادف جاده سلفچگان به قم

مدیرکل مدیریت بحران استانداری کهگیلویه وبویراحمد خبرداد

تخلیه ۲ روستای کهگیلویه  به علت ریزش کوه






